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 معادن حبس شده
 همچنان بلاتکلیف

 ضرب الاج��ل 3ماهه وزیر صنعت، معدن و تجارت برای 
تعیین تکلیف پهنه های معدنی و معادن ماه هاس��ت که به 
پایان رس��یده، اما از تعداد معادن آزاد ش��ده در این مدت 
خبری نیست. مدیرعامل خانه صنعت و معدن ایران معتقد 
است که اعلام ضرب الاجل ها نمی تواند گرهی از کار معادن 
باز کند، زیرا مشکلات معادن تعطیل و حبس شده نباید به 

صورت فله ای بررسی شود. ضمن اینکه سایت برگزاری... 2

 تعدد دستورالعمل های
 مخرب در بازار فولاد

مدیرعامل ش��رکت نورد و تولید قطعات فولادی، آخرین 
وضعیت و برنامه های توس��عه این ش��رکت را تشریح کرد. 
ص��ادق شهرس��تانی، اظهارک��رد: درآمد ف��روش عملیاتی 
شرکت در نیمه نخست امسال نسبت به مدت مشابه سال 
گذشته رش��د ۱۴۲ درصدی را تجربه کرد و این عامل در 
کنار افزایش ۴۱ درصدی مقدار فروش، افزایش بهره وری، 

4برنامه ریزی صحیح و تلاش تمام کارکنان باعث شد...
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 معادن پرزرق و برق
 اما راکد! 

پروژه ساخت کارخانه سنگ 
چابهارخاک می خورد

 برخورد غیرعلمی
با معدنکاری

چهارمحال و بختیاری مسیرهای کوهستانی 
و پر از فراز و نشیب به گنج هایی می رسد که در 
دل خاک این مرز بوم نهفته است، وجود معادن 
پر زرق و برق طلا تا معادن متعدد س��نگ های 
قیمتی مورد نیاز برای احداث س��اختمان ها در 
کشور می تواند گویای این ادعا باشد، راهی بس 
طولانی و پرمش��قت از اکتش��اف موادمعدنی تا 
رس��یدن به عی��ار واقعی در ای��ن معادن وجود 
دارد، ام��ا متاس��فانه این امر م��ورد غفلت واقع 

شده است...

ی��ک فع��ال صنعت س��نگ  در س��ال ۱3۹۶ 
تصمیم گرفت با احداث یک کارخانه س��نگ بری 
در منطق��ه آزاد چابهار با هدف توس��عه صادرات 
باکیفیت و برندسازی کیفیت محصول ایرانی، نام 
ایران را در میان 5 تولیدکننده برتر صنعت سنگ 
قرار دهد اما پس از گذشت بیش از 3سال و نیم 
از زمان واگذاری زمین و به نتیجه نرس��یدن این 
طرح، اعلام کرده که به صورت لفظی شنیده ایم 
منطقه آزاد چابهار قرارداد را فس��خ کرده است؛ 
این در حالی است که تاکنون بیش از 3۱ میلیارد 
تومان هم س��رمایه گذاری از دس��ت رفته است. 

مسئولان این منطقه تجاری...

 فولاد در مسیر
ورود گل گهر به عصر طلایی متغیر های کلان اقتصادی 

ثبت بیشترین رکورد تولید ماهانه، همزمان با تغییرات مدیریتی رقم خورد

ابوذر انصاری
کارشناس بازار کالا

4

روزنامه
 اقتصادی معدن 

و صنایع معدنی ایران

قیمت ف��ولاد از ۲ پارامتر اصل��ی نرخ دلار و 
نرخ این محصول در بازار جهانی نشأت می گیرد؛ 
بدون تردید کنترل این شاخصه ها از توان افراد 
خارج اس��ت و ب��ر مبن��ای پارامتره��ای کلان 
اقتصادی کش��ور تغییر می کند. رشد نرخ فولاد 
نیز در چند ماه اخی��ر متاثر از افزایش نرخ این 
محصول در بازار جهانی است. طبیعی است هیچ 
مانعی در مسیر تاثیر رش��د نرخ جهانی بر بازار 

داخلی وجود ندارد.
در ای��ن میان، ع��ده ای خواه��ان تعیین نرخ 
کالاها براساس نرخ تمام شده هستند. این افراد 
گ��ره زدن بهای عرضه ه��ر محصولی در بورس 
کالای کش��ور را به نرخ های جهانی عامل گرانی 

در بازار می دانند. 
اما براس��اس عل��م روز اقتص��اد و تجربه بارها 
مش��اهده کرده ایم ک��ه حتی تعیی��ن نرخ یک 
محصول براساس نرخ تمام شده نمی تواند باعث 
ش��ود یک کالا با همان نرخ دس��توری اعلامی 
به دست مصرف کننده نهایی برسد.  چنین نحوه 
تصمیم گیری فقط فرصت��ی برای توزیع رانت و 
ایجاد ثروت بادآورده برای عده ای خاص به شمار 
م��ی رود. درواق��ع به��ای واقعی ه��ر محصولی، 
قیمتی اس��ت که بازار برای آن تعیین می کند و 

نه بهای تمام شده تولید کالای مورد نظر.
ادامه در صفحه 2
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ادامه از صفحه اول
در این ش��رایط، حت��ی اگر به��ای پایه فولاد 
براس��اس ۵۰ درصد نرخ فوب یا ب��ر مبنای نرخ 
تمام ش��ده نی��ز تعیین ش��ود، محصول��ی ارزان 
به دس��ت مصرف کننده نهایی نمی رس��د و فقط 
فرصتی به وجود می آید که عده ای محصول ارزان 
را از رین��گ معاملاتی بورس کالا خریداری کرده 
و از این رانت توزیع ش��ده ثروتی بادآورده کسب 
کنن��د و درنهایت نیز مصرف کنن��ده نهایی باید 

کالای خود را با نرخ بازار آزاد خریداری کند. 
درواقع قیمت گذاری اش��تباه تنها فضایی برای 
کسب س��ود و واس��طه گری فراهم می کند و در 
همین حال، تقاضایی غیرواقعی برای خرید شکل 
می گی��رد؛ بنابرای��ن باید تاکید ک��رد که راهکار 
حذف دلار از روند قیمت گذاری اشتباه است. هر 
ارزی در جهان وابسته به دلار است و هر کالایی، 
نرخ جهانی دارد که خود به دلار وابس��ته اس��ت؛ 

بنابراین حذف آن در عمل ممکن نیست.
در ش��رایط تحریم و محدودیت های بین المللی 
و انتظ��ارات تورمی در اقتص��اد کلان برای آنکه 
عرضه کنن��ده از عرضه امتناع نکند یا عرضه خود 
را ب��ه تاخیر نیندازد، باید عرضه و تقاضا مدیریت 
ش��ود، چراکه در عین کاهش عرض��ه، انتظارات 
تورمی زمینه رش��د تقاض��ا را فراهم می کند. در 
چنین ش��رایطی، تقاضای موج��ود دیگر مصرفی 
نیس��ت و ب��ا حض��ور دلالان و واس��طه ها معنی 

می یابد.
در چنین ش��رایطی از وزارتخانه انتظار می رود 
ب��ا تنظی��م ک��ف عرضه قاب��ل اجرا متناس��ب با 
می��زان تولید واحدها و تقاض��ای بازار، به کنترل 
ش��رایط بپردازد. در همین ح��ال تقاضای خرید 
را با بکارگیری س��امانه بهین یاب، شفاف و واقعی 
کند. بدون تردید در چنین شرایطی واسطه گری 

کاهش می یابد و قیمت ها متعادل می شوند.
در چنی��ن وضعیتی برای آنکه از یک س��و نیاز 
بازار داخل تامین شود و از سوی دیگر نیز شاهد 
ت��داوم و رونق صادرات باش��یم از وزارت صنعت، 
معدن و تجارت به عنوان متولی نظام بخش��ی به 
زنجی��ره فولاد انتظار می رود نی��از بازار داخلی را 
مش��خص و از واحدهای فولادی بخواهد این نیاز 
را تامی��ن کنند. در همین ح��ال، عرضه خارج از 
بورس را هم ممن��وع کند؛ یعنی محصول یا باید 
از طریق مکانیسم بورس عرضه یا صادر شود. اما 
صادرات را ب��ه عرضه در بورس کالا منوط نکند، 

چراکه این مصوبه در عمل اجرایی نمی شود. 
یعنی با سیاس��ت های درس��ت زمین��ه تنظیم 
ب��ازار در زنجیره ف��ولاد فراهم ش��ود. البته این 
تنظیم بازار نباید با قیمت گذاری اش��تباه ش��ود. 
منظ��ور از تنظی��م ب��ازار برقراری تع��ادل میان 
عرض��ه و تقاضا متناس��ب ب��ا پارامترهای کلان 
 اقتصادی است. با ارزان فروشی نمی توان قیمت ها 
را تنظیم کرد. قیمت ها در بازار هوشمند هستند 
و براساس متغیرهای کلان اقتصادی نوسان پیدا 
می کنن��د و نمی ت��وان آنها را با دس��تور کنترل 
 ک��رد؛ بنابرای��ن تنه��ا راه بهبود ش��رایط کنترل

تورم است. 

 ضرب الاج��ل 3ماهه وزی��ر صنعت، معدن و 
تجارت برای تعیین تکلی��ف پهنه های معدنی 
و مع��ادن ماه هاس��ت که به پایان رس��یده، اما 
از تعداد معادن آزاد ش��ده در این مدت خبری 
نیس��ت. مدیرعامل خانه صنعت و معدن ایران 
معتقد است که اعلام ضرب الاجل ها نمی تواند 
گره��ی از کار معادن باز کند، زیرا مش��کلات 
معادن تعطیل و حبس ش��ده نباید به صورت 
فله ای بررسی شود. ضمن اینکه سایت برگزاری 
مزای��ده ب��رای واگذاری معادن نی��از به اصلاح 
دارد. به گزارش اخبار فولاد، ۱۵س��الی اس��ت 
ک��ه در مورد تعیین تکلیف پهنه های معدنی و 
معادن صحبت می شود، اما این موضوع هنوز به 
سرانجام نرس��یده است. ۱۸ اردیبهشت امسال 
بود که حسن روحانی، رئیس جمهوری در مورد 
اتفاق هایی که در پش��ت پرده حوزه معدن رخ 
می ده��د، عنوان کرد برخ��ی معادن به دلایلی 
در داخ��ل خانواده معادن واگذار ش��دند و یک 
خان��واده معدن را گرفته اس��ت که نه خودش 
پول و امکانات دارد که استفاده کند و نه آن را 
واگذار می کند. باید مقرراتی در این باره گذاشته 
ش��ود تا در زمان کوتاهی، ای��ن معادن تعیین 
تکلیف ش��وند. این امر می تواند اشتغال بزرگی 
برای کش��ور ایج��اد کند. همچنین نخس��تین 
ح��وزه ای که وزیر صنعت، معدن و تجارت بعد 
از رأی اعتم��اد خ��ود از مجلس نس��بت به آن 
واکنش نشان داد، حوزه معدن و صنایع معدنی 

بود. علیرضا رزم حسینی بر این امر تأکید کرد 
که ت��ا 3ماه آینده باید تکلی��ف ۱3 هزار پهنه 
معدنی و معدن محبوس ش��ده مشخص شود. 
در این جریان کش��ور با 2 نوع ش��رایط مواجه 
است؛ نخس��تین نوع آن، این است که بخشی 
از معدن یا پهنه معدنی در تملک افراد اس��ت، 
یعنی آن مع��دن در جایی قرار گرفته که جزو 
ام��وال یک فرد محس��وب می ش��ود و صاحب 
معدن تحت هر شرایطی که بعضا کمبود منابع 
مالی است، نمی تواند آن معدن و پهنه معدنی 
را فعال کند. دومین نوع که ش��اید پردردسرتر 
باش��د، آن معدن و پهنه های معدنی اس��ت که 
در اراضی ملی واقع ش��ده است و سازمان های 
مناب��ع طبیعی، محیط زیس��ت و ان��رژی اتمی 
بای��د در موردش تصمیم گیری کنند. بعضا این 
سازمان ها همکاری در حوزه معدن ندارند و هر 
زمان قرار اس��ت اس��تعلامی از این مجموعه ها 
گرفت��ه ش��ود، آن معدن و پهن��ه معدنی قفل 

می شود.

معاون طرح و برنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: 
ش��رکت های س��هام عام پروژه یکی از موضوعاتی اس��ت که 
وزارتخانه مدت ها اس��ت بدنبال تش��کیل آن به منظور جمع 
آوری نقدینگی سرگردان مردمی و با حضور فعالان خوشنام 

اقتصادی است.
به گزارش ش��اتا، سعید زرندی در جلس��ه کارگروه تامین 
مالی گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت، نسبت به واگذاری 
مجوزه��ا و معادن تعطیل در اختیار خود برنامه ریزی هایی را 

انجام داده که برخی از حمایت های قانونی را نیاز داشت.
مع��اون طرح وبرنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت افزود: 
با مصوبه مجلس ش��ورای اس��لامی ش��رایط برای تش��کیل 
ش��رکت های س��هامی عام در حوزه معدن از طریق واگذاری 

مجوزها و معادن تعطیل تس��هیل ش��د. وی با اش��اره بودجه 
س��ال ۱۴۰۰، تصریح کرد: موضوع مهمی که در بودجه سال 
۱۴۰۰ برای تشکیل شرکت های عام پروژه دیده شده موضوع 

معافیت های مالیاتی اس��ت که این موضوع می تواند مش��وق 
خوبی برای سرمایه گذاران ایجاد کند.

زرندی توضیح داد: بر این اس��اس، هرگون��ه نقل و انتقال 
دارای��ی به ش��رکت های س��هام ع��ام پ��روژه، صندوق های 
سرمایه گذاری غیر مس��تقیم و یا صندوق های سرمایه گذاری 
اع��م از پ��روژه، زمین و س��اختمان، املاک و مس��تغلات از 
پرداخ��ت مالیات نق��ل و انتقال معاف اس��ت. معاون طرح و 
برنام��ه وزارت صنعت، معدن و تج��ارت ادامه داد: در مصوبه 
مجلس شورای اس��لامی تصریح شده، وزارت صنعت، معدن 
و تجارت مکلف اس��ت حداکثر ظرف 3م��اه پس از ابلاغ این 
قانون نس��بت به مزایده معادن شناسایی شده تا پایان اسفند 
م��اه ۱3۹۹، اقدام کند. وی ب��ا اعلام اینکه آیین نامه اجرایی 

این بخش، توس��ط وزارت صنع��ت، معدن و تجارت تهیه و با 
تایید شورای عالی بورس اجرایی می شود، گفت: باید در سال 
آینده نقش آفرینی بیش��تری درهدایت منابع مالی بانک ها به 

تولید داشته باشیم.
زرندی در ادامه افزود: فرصت ها و اولویت های سرمایه گذاری 
را تعیین کرده ایم و باید تلاش شود منابع بانکی به این سمت 
سوق پیدا کند و این سیاست ها در تخصیص تسهیلات لحاظ 
ش��ود. معاون طرح و برنامه وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
تاکی��د کرد: چ��ه در ابزارهای نوین مث��ل اوراق گام وچه در 
مناب��ع بانکی باید اولویت های وزارت صنعت، معدن و تجارت 
مد نظر واقع شود و این موضوع را حتما در دستورالعمل ها و 

آیین نامه ها لحاظ خواهیم کرد.

تدوین آیین نامه جدید 
برای صنعت فولاد 

مدی��رکل صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و 
تج��ارت گفت : مجلس پ��س از موضوع بودجه به 

سراغ بررسی شیوه نامه فولاد می رود.
به گزارش می متالز، س��یف الله امیری با اش��اره 
ب��ه آخرین وضعیت بررس��ی طرح جام��ع فولاد و 
ش��یوه  نامه در مجلس شورای اسلامی، اظهار کرد: 
درحال حاض��ر مجل��س در ح��ال بررس��ی بودجه 
سال ۱۴۰۰ اس��ت و تا زمانی که کار بودجه تمام 
نش��ود، به موضوع شیوه نامه و طرح جامع پرداخته 

نمی شود.
وی درب��اره ای��ن موض��وع ادام��ه داد: البته ما 
مقدم��ات را آماه کرده و یک دس��تورالعمل جدید 
که حاوی نظرات تمامی انجمن های زنجیره ارزش 

است را تدوین کرده ایم.
مدی��رکل صنایع معدن��ی وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت افزود: درواقع قرار اس��ت این آیین نامه 
جدی��د که برای صنعت فولاد تدوین می ش��ود در 

قانون مصوب مجلس لحاظ شود.
به گفته امیری، امیدوار هس��تیم در 3 ماهه اول 
س��ال جدید ش��اهد اجرای این موضوع و برقراری 

آرامش در بازار فولاد باشیم.

رئیس شرکت ملی فولاد ایران بیان کرد: سال 
۱۴۰۰ برای ما س��ال بسیار کلیدی است. ما باید 
در این سال حدقل از ۷ طرح فولادی 2 طرح را 

به بهره برداری برسانیم.
به گزارش می متالز، امیرحس��ین نادری درباره 
اقدامات این شرکت در حوزه بومی سازی، اظهار 
کرد: مهم ترین اقدام تشکیل واحد بومی سازی و 
توانمند سازی در شرکت ملی فولاد ایران بود. پس 
از آن شناسایی تامین کنندگان در کشور از دیگر 
اقداماتی بود که همکاران بنده با تشکیل گروه های 
کارشناسی توانمندی ها را بررسی و موفق شدند 
 بس��یاری از مجموعه ها را ب��ه واحدهای فولادی 

معرفی کنند.
وی با اش��اره به راه اندازی واحد فولاد قائنات، 
اف��زود: بدلیل تحریم ه��ا در برخی موضوعات در 
ای��ن واحد با محدودیت مواجه ش��دیم اما موفق 
ش��دیم این مجموعه ها را در کش��ور بومی سازی 
ک��رده ک��ه خود ی��ک موفقی��ت بس��یار بزرگ 
بود. در آن س��وی ماجرا نیز ش��اهد اشتغالزایی 
 وس��یعی هس��تیم ک��ه آن ه��م اتف��اق بس��یار

مهمی است.
ن��ادری تصری��ح کرد: ب��ه دنبال آن هس��تیم 
ب��ا اس��تفاده از دان��ش موج��ود در کش��ور و 
همچنی��ن س��ابقه ۴۰ س��اله کش��ور در حوزه 
س��ازماندهی  را  مجموعه ه��ا  س��ازی،  ف��ولاد 
 ک��رده و در پروژه ه��ای جدید از آنها اس��تفاده 

کنیم.

رئیس ش��رکت ملی ف��ولاد ای��ران در زمینه 
همکاری با دانش��گاه های کشور نیز بیان کرد: در 
نمایشگاه بومی سازی مجموعه جهاد دانشگاهی 
و مجموعه های��ی ک��ه حرف��ی ب��رای گفتن در 
حوزه فولاد دارن��د، حضور پیدا کرده و ما با آنها 

تفاهمنامه همکاری داریم.
وی همچنین درباره اولویت های این مجموعه 
برای س��ال ۱۴۰۰، اظهار کرد: سال ۱۴۰۰ برای 
ما س��ال بس��یار کلیدی اس��ت. ما بای��د در این 
س��ال حدقل از ۷ ط��رح فولادی 2 ط��رح را به 
بهره برداری برس��انیم. همچنین امیدوار هستیم 
در س��ال ۱۴۰۱ تمام��ی ۷ ط��رح ف��ولادی به 
بهره برداری برس��د که 3.۵ میلیون تن فولاد به 
ظرفیت کشور اضافه می شود که ارزآوری بسیار 

خوبی به همراه دارد.
نادری تصریح کرد: به طور کلی س��ال ۱۴۰۰ 
سال بس��یار پرکاری برای همکاران بنده خواهد 
ب��ود. وی همچنین درباره طرح جامع فولاد بیان 
ک��رد: طرح جامع فولاد با نگاهی به طرح آمایش 

سرزمین کش��ور و ظرفیت های موجود تدوین و 
سالانه مورد پایش قرار می گیرد. البته در مقطعی 
ط��رح جامع فولاد با طرح ت��وازن فولاد جابه جا 
ش��د که در آن گفته می ش��د چه منابعی منجر 
ب��ه تولید چ��ه محصولاتی می ش��ود. اینکه چه 
محص��ولات کیفی باید در چه نقاطی از کش��ور 
تولید ش��ود، در طرح توازن مغفول مانده بود. ما 
در تلاش هستیم تا طرح جامع فولاد را با نگاهی 
ب��ه مزیت های موجود کش��ور بازنگری کرده و با 
نگاه وی��ژه وزارت صنعت، مع��دن و تجارت این 

موضوع را پیش می بریم.
نادری تصریح کرد: زمانی که طرح جامع فولاد 
انجام شود، س��ود آن به صورت متوازن در تمام 

نقاط کشور تقسیم خواهد شد.
وی همچنی��ن درباره نرخ ف��ولاد اضافه کرد: 
ب��ا توجه به اینکه نیاز داخلی پررنگی در کش��ور 
دی��ده می ش��ود و نظام توزیع آن دچار مش��کل 
است، نوساناتی مشاهده می شود اما نباید فرصت 

صادرات را از دست داد. 
فرص��ت ص��ادرات زنجی��ره فولاد همیش��گی 
نیس��ت، درحال حاضر با یک پیک جهانی همراه 
هس��تیم و کاهش نرخ ری��ال در مقابل ارزهای 
خارج��ی فرصت خوب��ی را ب��رای مجموعه های 
تولی��دی ایجاد ک��رده تا س��ودآوری داش��ته و 

هزینه های توسعه ای خود را تامین کنند.
 البته باید نیاز داخلی نیز شناس��ایی و به طور 

حتم تامین شود.

معادن حبس شده، همچنان بلاتکلیف

تسهیل شرایط برای ایجاد شرکت های سهامی عام در حوزه معدن

طرح جامع فولاد با نگاه به مزیت های کشور پیش می رود

گروه معدن

مدیر اکتشاف ش��رکت صبا نور معتقد است 
اکتش��افات باید به صورت عملی انجام ش��ود و 
نبود کار علمی در این حوزه اصلی ترین مشکل 

است.
در ادام��ه مش��روح گفت وگ��و ب��ا »ش��هاب 
کاشی ها« مدیر اکتشاف شرکت توسعه معدنی 
و صنعتی صبانور با »می متالز« را می خوانید: 

درب�اره آخری�ن اتفاق�ات رخ داده در  �
حوزه اکتشافات شرکت توضیح دهید.

چند سالی است که بحث اکتشاف در صبانور 
مط��رح اس��ت زیرا ش��رکت چن��د آنومالی در 
اختیار دارد که تا حدودی کار اکتش��افی برای 
آنها انجام شده اما به س��رانجام نرسیده است. 
از س��ال ۱3۹۸ کاراکتش��افی به صورت جدی 
آغاز ش��د. به هر حال دستوری بود که از سوی 
هلدینگ توس��عه معادن فلزات به ما داده شده 
بود تا به بحث اکتش��اف وارد شویم. به اعتقاد 
بنده تمام معادن اکتش��اف هنگام بهره برداری 
را باید داشته باش��ند. یعنی هیچگاه نمی توان 
اکتش��اف را تعطیل کرد. در نتیجه کار از سال 
۹۸ آغاز و اس��ناد مناقصه آماده و برای حضور 
ش��رکت ها فراخوان ها منتشر شد. دو دوره این 
مناقصه برگزار و در نهایت در س��ال ۱3۹۹ به 
نتیجه رسیدیم. امروز ما پیمانکار حفاری داریم 
که در معادن ش��هرک ما قرار اس��ت حفاری را 

انجام دهند.
اس��تراتژی ما در بخش اکتش��اف طرح بلند 
مدت و کوتاه مدت اس��ت. در برنامه بلند مدت 
طراحی کل��ی انجام داده ایم. ما تعدادی معادن 
در کردس��تان و تعدادی در همدان در اختیار 
داریم و برای آنها به صورت جداگانه برنامه بلند 
مدت طراحی شده است. البته استراتژی ما در 
طراحی ب��رای آنومالی ها با معادنی که در حال 

فعالیت هستند، متفاوت است.
مع�ادن در حال فعالیت تا چند س�ال  �

ذخیره خواهند داشت؟
معدن »باباعلی« در اس��تان هم��دان دارای 
۶ ت��ا ۷ میلی��ون ت��ن ذخیره اس��ت. مجموعه 
شهرکت حدود ۴۰ میلیون تن و معدن گلالی 
با ۱۵ میلیون تن در اختیار اس��ت. ما در بحث 
اکتش��اف به دنبال توس��عه این معدن هستیم. 
باید به این نکته اش��اره کن��م که حفاری با دو 
هدف انجام می ش��ود، ابت��دا افزایش ذخیره و 
ورود ذخای��ر احتمالی به ذخایر قطعی و هدف 
دوم برای مطمئن ش��دن از وجود یک ذخیره 

اس��ت. درحال حاض��ر کاری که م��ا در صبانور 
انجام می دهیم به دنبال حفاری »بین حفاری« 
هس��تیم تا ذخی��ره قطع��ی مع��ادن افزایش 
پیدا کند. ام��ا در بخش آنومالی ه��ا که دارای 
نمونه های س��طحی اس��ت، به دنبال شناسایی 
ذخایر کلی هس��تیم تا به ذخایر کل مجموعه 

اضافه شود.
وضعی�ت در مورد پهن�ه »راور« به چه  �

صورت است؟
پهن��ه راور مدی��ر پ��روژه جداگان��ه خود را 
دارد. در این پهنه کارهای مقدماتی اکتش��افی 
انج��ام و فک��ر می کنم مرحل��ه پی جویی تمام 
و ب��ه محدوده های هدف رس��یده اند و در این 
محدوده ه��ا بحث حف��اری و ژئوفیزیک مطرح 
است و ممکن است به زودی مناقصه آن برگزار 

شود.
درحال حاضر بس�یاری از ش�رکت های  �

معدنی در صدد دریاف�ت پهنه های جدید 
هستند، آیا در آینده پهنه دیگری مد نظر 

صبانور خواهد بود؟
پهن��ه »راور« ه��م از س��وی ایمی��درو به ما 
پیش��نهاد ش��د. اگر نظر بن��ده را بخواهید به 
ش��خصه اعتق��اد زیادی به پهنه ن��دارم، اما در 

برخی مواقع استراتژی شرکت این طور خواهد 
بود ک��ه در پهنه ش��رکت کنی��م. درواقع این 
تصمیم مدیران بالادس��تی است که ما تنها آن 

را اجرا می کنیم.
ضعف و قدرت اکتش�اف در کش�ور را  �

چطور ارزیابی می کنید؟
متاسفانه اکتشاف در کشور ضعف های زیادی 
دارد. ما مانند بس��یاری از کاره��ا به دنبال آن 
هستیم که راه صد ساله را یک شبه طی کنیم. 
اکتش��اف مرحله ای اس��ت اینک��ه بخواهیم از 
مرحله 2 یکباره وارد مرحله ۴ ش��ویم درست 
نخواه��د بود. ای��ن کار هم با دی��دگاه کاهش 
هزینه انجام می ش��ود، اما اش��تباه اس��ت زیرا 
در اکتش��اف از هر مرحله که ب��ه مرحله دیگر 
می رویم، ریس��ک اکتش��اف و س��رمایه گذاری 
کاه��ش پی��دا می کند. ب��ه نظر بن��ده یکی از 
معضلات آن اس��ت که ما علمی با این موضوع 
کار نمی کنیم. معدن در یک دوره کار شدادی 
ب��ود و عیار مس ۷۰ درصد ام��ا امروز عیار بار 
ورودی س��نگ ش��کن سرچش��مه ۰.۴ درصد 
اس��ت. امروز واقعا معدنکاری یک علم است اما 
متاس��فانه علمی برخورد نمی شود در حالی که 

دوستان همه کارشناس هستند.

اما مش��کل دیگر آن اس��ت که جداس��ازی 
گرایش ها در دوره لیس��انس و فوق لیس��انس 
هیچ توجیهی ن��دارد. برخی از دوس��تان تنها 
با دید اکتش��اف ب��ه معدن ن��گاه می کنند اما 
مهندس��ی که از اس��تخراج، فرآوری و بررسی 
فن��ی و اقتص��ادی چیزی نمی دان��د از دیدگاه 
من هیچ��گاه مهن��دس موفقی نخواه��د بود. 
متاس��فانه برخی هم دوستان بنده تنها مرحله 
اکتشاف برایشان مهم اس��ت اما باید مشخص 
ش��ود پ��س از شناس��ایی ذخی��ره در مراحل 
بع��دی چ��ه اتفاق��ی رخ می ده��د. در بخش 
 تخصص��ی این 2 مش��کل وج��ود دارد که باید

برطرف شود.
آیا در بحث س�خت  افزار و اکتش�افات  �

عمیق با ضعف رو به رو هستیم؟
به هر حال نسبت به کشورهای پیشرفته دنیا 
با مش��کل مواجه هستیم. به عنوان مثال کانادا 
ب��ا آن وس��عت، 3بار تا عم��ق 3۰۰ متری کل 
کش��ور را اکتشاف کرده است. بنده در دوره ای 
در شرکت پارس اولنگ بودم که با شرکت مس 

همکاری داشت.
در آن دوره ش��رکت مل��ی م��س نزدیک به 
یک  میلی��ون و 3۰۰ طول متر حفاری داش��ته 

است این در حالی است که تاریخ حفاری ایران 
نزدیک به ۴ میلیون است. این عدد با توجه به 
میزان ذخایری که در کش��ور داریم بسیار کم 
اس��ت. ما یک درصد جمعی��ت دنیا و ۹ درصد 
ذخایر دنی��ا را در اختیار داری��م اما چرا هنوز 
نتوانس��ته ایم زیر زمین را به خوبی شناس��ایی 

کنیم. ما عمق زمین در ایران را نمی شناسیم.
تا چه اندازه وجود ماش�ین آلات مدرن  �

در شرکت ها نیاز است؟
برای برخ��ی روش ها مدعی وج��ود دارد اما 
تا کاربردی ش��دن آن زمان زیادی لازم است. 
ب��ه عنوان مثال ما ذخای��ر دولومیت زیادی در 
اختی��ار داریم که بحث اس��تحصال منیزیم از 
دولومیت مطرح اس��ت که اگ��ر رخ دهد تاثیر 
بس��یاری بر اقتصاد این ح��وزه دارد، اما جالب 
اس��ت بدانی��د این موض��وع در مقی��اس نیمه 
صنعت��ی جواب می دهد ام��ا در پایلوت جواب 

دریافت نمی کنیم. 
ب��ه عنوان مثال امروز نقش��ه برداری با پهباد 
انجام می ش��ود ک��ه آزمون خ��ود را پس داده 
اس��ت. البته با امکانات فعلی همچنان می شود 
کار کرد اما به ش��رطی که مراحل را به درستی 

پیش ببریم.

برخورد غیرعلمی با معدنکاری

 فولاد در مسیر
 متغیر های کلان اقتصادی
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تقویت ایده پردازی در بخش معدن و صنایع معدنی نوآور
مدی��ر اجرای��ی و دبی��ر ش��ورای هماهنگی ط��رح احیا و 
فعال س��ازی معادن کوچک گفت: با امضای تفاهمنامه میان 
این ط��رح و پارک علمی فناوری اس��تان س��منان، درصدد 
توسعه شبکه سازی تخصصی و تقویت ایده پردازی در بخش 

معدن و صنایع معدنی نوآور هستیم.
به گ��زارش روابط عمومی ایمیدرو، س��یدرضا عظیمی در 
حاش��یه مراس��م امضای تفاهمنامه طرح احیا و فعال سازی 
مع��ادن کوچ��ک و پ��ارک علمی فناوری اس��تان س��منان 
ضم��ن بیان ای��ن مطل��ب اظهار ک��رد: یک��ی از روش های 

ارتقای علمی معدن، توس��عه شبکه س��ازی تخصصی اس��ت 
ت��ا بتوانی��م در صنای��ع ن��وآور و پیش��رو، ایده پردازی های 
 مرتب��ط ب��ا زمین��ه مع��دن را در محی��ط مناس��ب تقویت 

کنیم.
وی ادام��ه داد: پارک ه��ای علمی فن��اوری در این زمینه 
می توانن��د کم��ک زی��ادی کنن��د. در این زمین��ه، چنانچه 
شبکه های تخصصی حمایت شوند، این موضوع نیز در زمینه 

معدن تقویت خواهد شد.
مدی��ر اجرای��ی و دبی��ر ش��ورای هماهنگی ط��رح احیا و 

فعال س��ازی معادن کوچک خاطرنش��ان ک��رد: امضای این 
تفاهمنامه، گام مناس��بی برای حمایت از معدنی ها و افرادی 

است که ایده های نو در بخش معدن دارند.
وی اف��زود: امض��ای تفاهمنامه یاد ش��ده با ه��دف ایجاد 
مش��ارکت و همکاری برای راه اندازی»مرک��ز نوآوری معدن 
و صنای��ع معدن��ی« در این پارک، جهت اس��تقرار گروه های 
فن��اور و نوآور و حمای��ت از ارائه محصولات و خدمات جدید 
و مجموعه های دانش بنیان در چارچوب برنامه های نوآورانه، 

امضا شد.

پروژهساختکارخانهسنگچابهارخاکمیخورد
گروه معدن

یک فع��ال صنعت س��نگ  در س��ال ۱۳۹۶ 
تصمیم گرفت با احداث یک کارخانه سنگ بری 
در منطقه آزاد چابهار با هدف توسعه صادرات 
باکیفیت و برندس��ازی کیفیت محصول ایرانی، 
نام ایران را در میان 5 تولیدکننده برتر صنعت 
س��نگ قرار ده��د اما پس از گذش��ت بیش از 
۳سال و نیم از زمان واگذاری زمین و به نتیجه 
نرس��یدن این طرح، اع��ام کرده که به صورت 
لفظی ش��نیده ایم منطقه آزاد چابهار قرارداد را 
فسخ کرده است؛ این در حالی است که تاکنون 
بیش از ۳۱ میلیارد تومان هم سرمایه گذاری از 
دست رفته است. مسئولان این منطقه تجاری 
تکیه بالا بر طرف خارجی و انصراف و بدعهدی 
آن از پروژه را عامل اصلی زمین گیر شدن این 

طرح عنوان می کنند.
به گزارش ایسنا، سپنتا دانشمند در نشستی 
با خبرن��گاران، در ابتدا ضم��ن تاکید بر اینکه 
مخالف جدی خام فروش��ی هس��تیم اما باتوجه 
ب��ه توان واردات بهترین م��واد اولیه و صادرات 
محصول نهایی باکیفی��ت و قابل رقابت با بازار 
ایتالی��ا که از جمله قدرت ها در صنعت س��نگ 
اس��ت، می توان صنعت س��نگ ای��ران را در به 
جایگاه واقعی خود برسانیم، با تشریح وضعیت 
س��نگ در ای��ران اظهار کرد: ش��هریور س��ال 
۱۳۹۶ بود ک��ه تصمیم گرفتیم در منطقه آزاد 
چابهار به دلایل مختلف نظیر نیاز به اش��تغال 
منطق��ه، نزدیک بودن ب��ه بن��در، نزدیکی به 
معادن ارزشمند کش��ورهای همسایه همچون 
پاکستان و افغانستان، پتانسل بومی بالا منطقه 
چابه��ار و همچنین هدف گیری صادرات و افق 
روش��ن ۱۴۰۰ این منطقه ک��ه از آن به عنوان 
قطب اقتصادی کش��ور یاد می ش��ود، کارخانه 
س��نگ بری س��خت بر با ظرفیت حداقل سالانه 
ی��ک میلیون متر مربع س��نگ برش خ��ورده با 
ان��واع پرداخت )بیش از ۱۰ مدل( و 5۰۰ هزار 
مترمربع س��نگ تزئینی و گیوتین، ریور، آگات 

و... احداث کنیم.
این فعال صنعت س��نگ معقد است که تنوع 
سنگ ایران به لحاظ رنگ و کیفیت آن همواره 
به عنوان یک فاکتور در بازارهای جهانی بوده، 
اما به درس��تی از ای��ن قابلیت ه��ا بهره مندی 

صورت نگرفته است.
وی ادامه داد: همان زمان )ش��هریور ۱۳۹۶( 
بال��غ بر ۹ هکتار زمی��ن تخصیص یافت و قرار 
بود تمام اقداماتی که مجموعه تولیدی روز دنیا 
در ای��ن صنعت به وی��ژه در اروپا و امریکا انجام 
می دهند، صورت گیرد تا بی شک بزرگ ترین و 
مدرن ترین کارخانه تولید سنگ کشور و حتی 
در خاورمیانه، فعال ش��ود. در نظر داش��تیم تا 
جهت بهره وری نیروی کار از دو بخش، اسقرار 
2 متخصص تولید ایتالیایی به مدت 2 سال در 
کنار متخصص��ان و دانش گران بومی و داخلی 
جهت کس��ب آنچ��ه در دنیا به عن��وان مهارت 
تولی��د ایتالی��ا ی��اد می ش��ود و همچنین عقد 
قرارداد هم��کاری با دانش��گاه علمی کاربردی 
چابهار جهت جذب و آموزی نیرو بهره گیریم.

دانش��مند ضمن یادآوری اینکه در ابتدا این 
ط��رح مورد اس��تقبال مدیرعام��ل منطقه آزاد 
تج��اری � صنعت��ی چابهار ق��رار گرفت، اظهار 
کرد: انتظار می رفت این واحد صنایع معدنی از 
زمان واگذاری زمین ظرف 2۴ ماه تکمیل و به 
بهره برداری برس��د؛ در مجموع به ۱2 ماه برای 
س��اخت کارخانه، شش ماه برای تست و شش 
ماه برای کارآموزی نیروهای خود نیاز داشتیم 
و این پروژه ظرف 2۴ ماه تکمیل و به بهره وری 
می رسید؛ اما شرایط بین المللی و خروج امریکا 
از برجام موجب خروج ط��رف ایتالیایی از این 
طرح ش��د. طرف ایتالیایی از همکاری انصراف 
داد و اع��ام کرد ک��ه دیگر به طور مس��تقیم 
نمی توانند در ایران س��رمایه گذاری کنند؛ پس 
از دو س��ال هم که تمامی قراردادها رسما تمام 

شده بود.
وی ادامه داد: مساحت این مجموعه ۹ هکتار 
اس��ت که حجمی قریب ب��ه 2۸ هزار متر مربع 
آن س��وله اصل��ی، انب��ار و کارگاه محصولات، 
۸۰۰۰ مت��ر مربع س��اختمان اداری )که برای 
مسئولان منطقه آزاد بسیار جای تعجب داشت 
اما برای ما گس��ترده بودن فضای اداری، بسیار 
حائ��ز اهمیت بود(، حدود ۴۰ ه��زار متر مربع 

فض��ای انبار خوراک و بیش از ۱5۰۰ مترمربع 
برای اس��تراحتگاه، غذاخوری، س��الن ورزشی 
کارکنان و... مطابق استانداردهای 2۰۱۶ اروپا 
جهت تامین رضایت شغلی کارکنان باتوجه به 
ش��رایط س��خت کار در منطقه آزاد چابهار، در 

نظر گرفته شده بود.
دانش��مند ضمن اش��اره به اینکه س��نگ به 
عن��وان یک محص��ول نی��از به انج��ام برخی 
اس��تانداردها و ب��رآوردن انتظ��ارات صادراتی 
و رقاب��ت در بازاره��ای جهان��ی را دارد، گفت: 
گنجای��ش و فناوری این طرح با درنظر گرفتن 
مقدار س��نگ موردنیاز و ح��د انتظار بازارهای 
جهانی طراحی ش��ده اس��ت. باتوجه به اینکه 
ایران پس از ایتالیا، توانایی تولید س��نگ برای 
رتب��ه دوم جه��ان را دارد، این پروژه از س��وی 
دومین کارخانه بزرگ تولید س��نگ جهان در 
ایتالیا )مارگراف( پیش��نهاد همکاری داش��ته 
و باتوج��ه به ماش��ین آلات خریداری ش��ده از 
ایتالی��ا و همچنی��ن در نظر گرفت��ن نیاز خود 
به س��نگ های این منطقه، تمایل به همکاری 
و خری��د بخش قابل توجهی از تولید آینده این 

کارخانه را اعام کرده بود.
وی گف��ت: انتظ��ار این ب��ود ک��ه چابهار از 
دای��ره ش��مول تحریم ها خارج باش��د و اتصال 
به س��رزمین اصلی و فاکتور مه��م حمل ونقل 
و ارتب��اط به اقیانوس از مزیت س��رمایه گذاری 
برخوردار باش��د، اما مش��کات تامی��ن انرژی، 
موضوع سرمایه گذاری ارزی و سرمایه گذاری از 
منابع داخلی و... سلس��له موانع پیش رو در این 
ارتباط بود. با گذشت بیش از ۳ سال از تحویل 
زمین، با ارائه موانع و سنگ اندازی های متفاوت 
از سوی منطقه آزاد چابهار )همچون قرارگیری 
زمی��ن در منطقه غذایی( ای��ن پروژه متوقف و 
مجوزه��ای لازم برای آغاز کار خود را کس��ب 
نکرده اس��ت. حتی نمی دانیم پ��س از آن ابراز 
تمایات در زمان طرح پروژه، اکنون چرا وقت 
ماقات نیز به ما داده نمی شود و همه نامه های 

ما بی جواب مانده است؟
این فعال صنعتی ادامه داد: ما تا به امروز نیز 
به امید حمایت، رس��یدگی و بازگشت منطقه 
چابهار ب��رای راه اندازی پروژه صبر کرده ایم اما 
به تازگی نیز ش��نیده می ش��ود که منطقه آزاد 
چابهار اعام کرده که قرارداد ما فسخ شده اما 
هنوز به صورت کتب��ی این موضوع به اطاع ما 
نرسیده اس��ت. این در حالی است که سرمایه 
ما ۳.5 س��ال راکد مانده و بیش از ۳۱ میلیارد 

تومان هم از جیب خود خرج کرده ایم.
وی س��رمایه گذاری در چابه��ار را به باتاقی 
تش��بیه ک��رده و گف��ت: اج��ازه کار تولیدی و 
ارزآوری برای کش��ور که داده نشد، چرا همان 
اعتباری کوچک که با طرف های خارجی خود 

داشتیم را از بین بردند؟
به گفته این فعال صنعتی، اکنون به جز یک 
زمین ۹ هکتاری، هی��چ نداریم و همانطور که 
اشاره ش��د، همین زمین هم در مقطعی اعام 
شد که در منطقه غذایی است و به همین سبب 
دارای مش��کل است؛ این در حالی است که در 
نزدیک��ی زمین ما، تنها یک واحد روغن کش��ی 

وجود دارد. دانشمند در پاسخ به اینکه صحبت 
اصلی و خواس��ته منطقه آزاد چابهار چیس��ت 
ت��ا مجوزهای آغاز کار داده ش��ود؟ گفت: تنها 
یک دلی��ل براین موضوع دیده می ش��ود و آن 
هم این اس��ت ک��ه نمی خواهند. آنقدر س��یر 
تغییر و تحول در سیس��تم س��رمایه گذاری در 
این منطقه بالاس��ت که در سال های اخیر تا به 
توجیه هریک و شرح ماوقع می پرداختیم، افراد 
تغییر می کردند. مجوزها صادر نمی ش��ود، کار 
شکل نگرفته و بنابراین اجازه حسابرسی مالی 

نیز داده نمی شود.
وی افزود: ما قصد داشتیم که وام این پروژه 
به لح��اظ ارزی تامی��ن و بازپرداخ��ت آن نیز 
ارزی انجام ش��ود، اما این مهم نیز محقق نشد 
و ارجاع به تس��هیات مناب��ع داخلی از جمله 
بانک ملی، بانک کش��اورزی، بانک رفاه و بانک 
صنعت و معدن داده شد که هریک از آنها نیز به 
دلایلی موضوع را قبول نداش��تند و پاسخگوی 

ما نشدند. 
بروکراس��ی اداری برای تامین منابع از سوی 
سیستم بانک سبب شد زمان زیادی تلف شود. 
اکنون با س��پری ش��دن مدت زم��ان بیش از 
س��ه س��ال از زمان واگذاری زمین و به نتیجه 
نرس��یدن پروژه و طرح این موضوع که منطقه 
چابهار قراردادها را فسخ کرده است، مشکات 
پدی��د آمده برای مجموعه ما خ��ارج از حیطه 
اختیار بوده است و به کلی اختیار امور از دست 

ما خارج شد.
بدعهدی شرکای خارجی و طرح هایی  �

که به سرانجام نرسید
آزاد چابه��ار در  رواب��ط عموم��ی منطق��ه 
تش��ریح اصل موض��وع و علت اتفاق��ات اظهار 
ک��رد: »تولیدت��ان را، اقتصادت��ان را، آینده تان 
را، بایس��تی خودت��ان از درون تأمی��ن کنید« 
این فرازی از س��خنان رهب��ر معظم انقاب در 
اردیبهشت ماه سال ۱۳۹۳ در جمع صنعتگران 
و کارگ��ران ی��ک کارخانه تولی��دی و صنعتی 
اس��ت. فرازی که به روش��نی نقشه راه تولید و 

صنعت را نشان می داد.
منطقه آزاد چابهار ب��ه عنوان قطب تولیدی 
و اقتصادی کش��ور هم از این نقشه راه مستثنا 
نبوده و نگاهی به عملک��رد واحدهای تولیدی 
این منطقه نش��ان از آن دارد طرح هایی که بر 
توان داخل تکیه  کرده، اکنون منشاء اشتغال و 
درآمدزایی بوده و طرح های که تمرکز بر خارج 
از مرزها داش��ته اند، امروز با چالش های جدی 

مواجه اند.
انصراف ش�ریک خارج�ی و پروژه  �

بر باد رفته
محمد هدایی، مدیر س��رمایه گذاری سازمان 
منطق��ه آزاد چابهار نی��ز در رابطه با این طرح، 
اظه��ار ک��رد: همزمان با این ط��رح، طرح های 
مش��ابه دیگری در چابهار آغاز شد و اکنون به 
بهره برداری رس��یده اند. تنه��ا تفاوت طرح های 
موفق با طرح های راکد این است که طرح های 
ب��ه بهره ب��رداری رس��یده روی ت��وان و منابع 
داخلی تکیه کرده اند و طرح های مش��کل دار و 
معلق، بیش از اندازه به ش��ریک و سرمایه گذار 

خارج��ی اعتماد کرده و با عدم اجرای تعهدات 
س��رمایه گذار خارج��ی، ب��ه مش��کل ج��دی 

برخورده اند.
وی در رابطه ب��ا صحت عدم تمدید مجوزها 
از س��وی س��ازمان منطقه آزاد و فراهم نبودن 
زیرس��اخت ها که مورد گایه بوده است، گفت: 
با اینکه پروژه ای تعریف کردیم که به توس��عه 
کشور کمک کند اما لغو برجام از سوی امریکا 
اتفاقی بود که خارج از کنترل و تصورمان بود. 
در ادامه توقع داشتیم در داخل حمایت شویم 

اما مساعدت های لازم صورت نگرفت.
مدیر امور س��رمایه گذاری س��ازمان منطقه 
آزاد چابه��ار نقدهای این س��رمایه گذار را وارد 
ندانست و گفت: مساعدت های صورت گرفته با 
س��رمایه گذار واحد فرآوری سنگ های معدنی 
در بالاترین س��طح ممکن بوده است. به عنوان 
نمونه با توجه ب��ه اهمیت طرح، پیش پرداخت 
خری��د زمی��ن از س��رمایه گذار تنه��ا مع��ادل 
۸درص��د از کل مبل��غ اخذ ش��د، در حالی که 
پیش پرداخ��ت باید معادل 2۰درصد باش��د و 
یا بازه اقس��اط ۳۶ماه، کلیه تمدیدها نیز برای 
ایش��ان صورت گرفت، ام��ا در نهایت به دلیل 
اینکه س��رمایه گذار عمده برنام��ه خود را روی 
سرمایه گذار خارجی متمرکز کرده بود و طرف 
خارجی از طرح کنار کشید، عما سرمایه گذار 
توان اجرا را نداشت و با اینکه ۹۰هزار متر مربع 
از زمین های پیک��ره هفتم صنعتی منطقه آزاد 
را در اختیار دارد، از س��ال ۱۳۹۶ تاکنون عما 
اقدام خاصی برای پیش��برد طرح انجام نداده و 
 تعهدات خود در قبال منطقه آزاد را هم اجرایی

 نکرده است.
حساس�یت بالای نهاده�ای نظارتی  �

به منابع ملی
 هدای��ی در ادام��ه ضم��ن تاکید ب��ر اینکه 
منابع ملی بای��د در جریان اقتصاد قرار گیرند، 
افزود: قراردادی که منطقه آزاد با سرمایه گذار 
می بن��دد، ی��ک ق��رارداد مش��روط اس��ت که 
س��رمایه گذار موظ��ف اس��ت در ب��ازه زمان��ی 
تعیین ش��ده، طرح را به بهره برداری رس��انده 
و وارد چرخ��ه اقتصادی کن��د و در نهایت، اگر 
سرمایه گذار با وجود مساعدت های حداکثری، 
نتوانس��ت ط��رح را ب��ه بهره برداری برس��اند، 
منطقه آزاد موظف اس��ت، قرارداد را لغو کرده 
و زمی��ن و امکانات را در اختیار طرح اقتصادی 
و س��رمایه گذاری دیگر قرار دهد تا منابع ملی 

هرز نرود. 
هنگامی که یک س��رمایه گذار در ۳ سال به 
هی��چ کدام از تعه��دات خود ب��ه دولت، عمل 
نمی کند، ع��دم انج��ام اقدام حقوق��ی، دولت 
را در برابر دس��تگاه های نظارت��ی قرار می دهد 
ک��ه ای��ن حج��م از مماش��ات ب��ه چ��ه دلیل 
اس��ت. در پرون��ده ط��رح س��نگ های معدنی 
نی��ز بالاتری��ن می��زان همراهی و مس��اعدت 
 با مج��ری طرح ص��ورت گرفت، ام��ا طرح به

 بهره برداری نرسید. 
این مقام مس��ئول در رابطه با میزان س��قف 
تمدید مجوزها، ضمن اش��اره به اینکه مناطق 
آزاد در چارچ��وب قوانی��ن و مق��ررات مجلس 

ش��ورای اس��امی فعالیت دارند و دستگاه های 
نظارتی نیز بر اس��اس همین قوانین و مقررات، 
عملک��رد مناطق آزاد را رص��د می کنند، تاکید 
کرد: از جمله این قوانین و مقررات، مجوزهای 
تاس��یس شرکت و انجام کس��ب وکار و فعالیت 
اقتصادی اس��ت که با یک بازه زمانی مشخص 
صادر می ش��ود، این ب��ازه زمانی هم با توجه به 
برنامه زمان بندی ارائه ش��ده از س��وی مجری 

طرح و سرمایه گذار تعیین می شود.
وی اف��زود: مجری طرح متعهد می ش��ود در 
ب��ازه زمانی تعیین ش��ده، طرح را به س��رانجام 
رس��انده و با ش��روع ب��ه فعالیت کس��ب وکار، 
پروان��ه بهره ب��رداری دریافت کن��د. اگر به هر 
دلیلی س��رمایه گذار موفق نشود در بازه زمانی 
تعیین ش��ده، طرح را به بهره برداری برس��اند، 
قانون گذار اجازه می دهد مجوز فعالیت به مدت 
۶ ماه دیگر تمدید شده تا طرح به بهره برداری 
برسد؛ اما تمدید مجوز بیشتر از ۶ ماه، یک کار 
فراقانونی بوده و با ورود و برخورد دستگاه های 

نظارتی همراه می شود.
هدای��ی ادام��ه داد: مع��دود طرح های��ی در 
منطق��ه آزاد چابه��ار وجود دارند ک��ه در بازه 
زمان��ی تعیین ش��ده و تمدید ۶ماه��ه نه تنها 
ب��ه بهره برداری نرس��یده اند، بلک��ه راکد مانده 
و س��ازمان منطقه آزاد چ��اره ای جز لغو مجوز 
فعالیت آنها ن��دارد. از جمله ای��ن طرح ها هم 
پروژه فرآوری س��نگ های معدنی مورد اش��اره 
است که با وجود مساعدت های فراوان از سوی 
منطقه آزاد، نتوانس��ته به بهره برداری برس��د و 

مجوز آن لغو شده است.
مدیر سرمایه گذاری منطقه آزاد چابهار ضمن 
تاکید دوباره بر اینکه همزمان با آغاز این طرح، 
طرح ه��ای مش��ابه دیگ��ری در پیک��ره هفتم 
صنعتی آغاز ش��ده و به بهره برداری رسیده اند، 
گف��ت: تنها تفاوت طرح های موفق با طرح های 
راکد این اس��ت که طرح های ب��ه بهره برداری 
رس��یده روی توان علمی و فنی و منابع داخلی 

تکیه کرده اند.
از جمله این طرح ها می توان به آریاپروفیل و 
ماهوربافان اش��اره کرد که در همان بازه زمانی 
در پیک��ره هفت��م صنعتی منطقه آزاد ش��روع 
ب��ه راه اندازی ک��رده و اکنون ب��ه بهره برداری 
رسیده اند و با اشتغالزایی بالغ بر ۳5۰ نفر به طور 
مستقیم، میلیاردها تومان گردش مالی داشته 
 و در اقتصاد منطقه و حتی کشور نقش آفرینی

می کنند.
 لازم به ذکر اس��ت، ای��ران با ۳2۷۰ میلیون 
تن ذخایر کامل معان س��نگی ق��ادر به تولید 
س��الانه پنج میلیون تن س��نگ و صادرات آن 
ب��ه بازارهای بین اللملی اس��ت. در س��ال های 
اخیر، هرساله افزایش ۱2 درصدی تولید ایجاد 
شده اما در سال گذشته این آمار کاهشی بوده 
اس��ت. ایران چهارمین تولیدکننده سنگ های 
نیمه پردازش در جهان اس��ت اما تنها ۳ درصد 
از جهان را به خود اختصاص داده اس��ت و در 
حالی که بازارهای جهان��ی حدود 2۳ میلیارد 
دلار صادرات انجام می دهند، مجموع صادرات 

ایران مابین ۷۰ تا 2۰۰ میلیون دلار است.

 رکوردزنی چادرملو 
در تولید فولاد و گندله 

مهم ترین دغدغه فعالان بخش معدن و صنایع 
معدن��ی اکتش��اف اس��ت و در این زمین��ه باید 
بهره ب��رداری از معادن ب��ه متخصصان این بخش 

واگذار شود.
ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی چادرمل��و ، ناصر 
تقی زاده، مدیرعامل معدن��ی و صنعتی چادرملو 
گفت: چنانچه در هر نقطه از کشور پهنه معدنی 
به چادرملو واگذار شود این شرکت آماده اکتشاف 
و بهره برداری اس��ت. وی بر این باور است که اگر 
ب��ا روند فعل��ی در بخش معدن پیش��روی کنیم 
مطمئنا در آینده کش��ور دچار کمبود سنگ آهن 

خواهد شد.
وی نی��ز مهم ترین اس��تراتژی های چادرملو را 
افزایش به��ره وری، کاه��ش هزینه ه��ای تولید، 
کاه��ش مصرف ان��رژی و داخلی س��ازی قطعات 
صنعت��ی و ماش��ین آلات دانس��ت و گف��ت: در 
ب��ه اکتش��اف در مع��ادن عمی��ق  ح��ال ورود 
هس��تیم و قطعا در این راه نیازمن��د بهره گیری 
از فناوری ه��ا و نوآوری ه��ای ب��ه روز هس��تیم 
ک��ه این امر در س��ایه همکاری ب��ا مراکز علمی، 
 می توان��د گام ارزش��مندی برای تحق��ق اهداف

ما باشد.

میدوک رکورد زد
در س��ال جه��ش تولی��د با تاش و کوش��ش 
حداکثری پرسنل سختکوش صنعت مس رکورد 
اس��تخراج ماهیانه معدن می��دوک با 25 درصد 
افزایش نسبت به رکورد قبلی در دی ماه ۱۳۹۹ 

شکسته شد.
به گزارش مس پرس، حس��ین ابراهیمی نسب، 
مدی��ر مجتمع م��س ش��هربابک اف��زود: معدن 
میدوک در بهمن امس��ال موفق ب��ه ثبت رکورد 
جدیدی در اس��تخراج ماهیانه شد؛ به  طوری  که 
مجموع ماده معدنی و و باطله اس��تخراج شده در 
بهمن ماه امس��ال به رقم ۴ میلیون و ۹55 هزار 
و ۳2۹ تن رس��ید که نسبت به به رکورد قبل با 
۳ میلی��ون ۹5۰ ه��زار و ۷۶۷ ت��ن 25/۴ درصد 

افزایش داشته است.
گفتنی اس��ت، ش��رکت ملی مس ایران در دی 
ماه ۱۳۹۹ نیز توانس��ته بود ب��ا همت کارگران و 
مدیران معدن مس میدوک رکورد جدیدی ثبت 
کند که این رکورد در بهمن ماه نیز جابه جا شد.

 وضعیت صادرات معدن 
و صنایع معدنی در 10ماه

معدن��ی  صنای��ع  و  مع��دن  ص��ادرات  ارزش 
در ۱۰ماه��ه امس��ال ب��ه بی��ش از 5 میلیارد و 

۶۱2میلیون دلار رسید.
به گزارش ایرنا برپای��ه آمارهای گمرک ایران، 
در ۱۰ ماهه امس��ال حجم صادرات بخش معدن 
و صنایع معدنی بی��ش از ۳۴ میلیون و ۹۰ هزار 

تن ثبت شد.
بررس��ی ها نش��ان می دهد در دی ماه امس��ال 
افزون بر ۳.۹ میلی��ون تن کالای بخش معدن و 
صنایع معدنی ب��ه ارزش بیش از ۷۶2 میلیون و 

2۹۶ هزار دلار به بازارهای هدف صادر شد.
ش��مش و محصولات ف��ولادی، کات��د مس و 
ش��مش آلومینیوم بیشترین س��هم در صادرات 
بخش معدن و صنایع معدنی را به خود اختصاص 

می دهند.
بنابر آمارهای مورد اس��تناد، سهم سایر صنایع 
معدن��ی در دوره ای��ن گ��زارش با حج��م افزون 
ب��ر 2۳۱ ه��زار و ۱۰۱ ت��ن ب��ه ارزش بی��ش از 

۳۸۶میلیون و ۹۷ هزار دلار بود.
سیاس��ت دولت پرهیز از خام فروشی و رویکرد 
دس��تیابی ب��ه بیش��ترین ارزش اف��زوده از محل 

صادرات بخش معدن و صنایع معدنی است.
 همچنین در ۱۰ ماهه امس��ال صادرات صنایع 
معدن��ی غیر فلزی ب��ا حجم بی��ش از ۶ میلیون 
و ۱۷۳ ه��زار ت��ن بود ک��ه ارزش آن اف��زون بر 

2۱۴میلیون و ۹۱ هزار دلار ثبت شد.
آمارهای پیشین گویای سهم حدود 2۰درصدی 
بخش معدن و صنای��ع معدنی از ارزش صادرات 

غیرنفتی کشورمان است.
ایران در مجم��وع ۱۰ ماهه امس��ال به میزان 
۱22 میلی��ون و ۷۹۰ ه��زار ت��ن کالا ب��ه ارزش 
مب��ادلات  دلار  میلی��ون   ۷۰2 و  5۸میلی��ارد 
خارجی داشت که س��هم صادرات ۹۴ میلیون و 
5۴۱ه��زار تن به ارزش 2۸ میلیارد و ۶۳ میلیون 
دلار و س��هم واردات 2۸ میلی��ون و 2۴۹ ه��زار 
 ت��ن کالا ب��ه ارزش ۳۰ میلی��ارد و ۶۳۹ میلیون 

دلار بود.

روی خط خبر
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مدیرعام��ل ش��رکت ن��ورد و تولید قطعات ف��ولادی، آخرین 
وضعیت و برنامه های توسعه این شرکت را تشریح کرد.

صادق شهرس��تانی، در گفت وگو با چی��ان اظهارکرد: درآمد 
فروش عملیاتی ش��رکت در نیمه نخست امسال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته رشد ۱۴۲ درصدی را تجربه کرد و این عامل 
در کن��ار افزایش ۴۱ درصدی مقدار ف��روش، افزایش بهره وری، 
برنامه ریزی صحیح و تاش تمام کارکنان باعث ش��د تا در نیمه 
نخست امسال، شاهد رش��د ۵۵۳ درصدی سود خالص شرکت 

باشیم.
توسعه�در�»فنورد«�و�تاسیس�کنسرسیوم���

مدیرعامل ش��رکت ن��ورد و تولید قطعات ف��ولادی در مورد 
رویک��رد توس��عه ای این ش��رکت گفت: ما از س��ال ۱۳۹۸ یک 
واحد توس��عه کسب و کار در شرکت ایجاد کردیم که هدف آن 
راه اندازی کس��ب وکارهای کوچک یا ب��زرگ با تأکید بر نوآوری 
و خاقی��ت اس��ت. با تاش ای��ن واحد، در نخس��تین گام یک 
کنسرس��یوم با نام »کنسرسیوم صنعتی و معدنی فولادگستران 
س��انیار« با حضور ش��رکت نورد و تولید قطعات فولادی و چهار 
شرکت دیگر تأسیس شد. این ۴ شرکت عبارتند از چدن سازان، 
غلتک س��ازان سپاهان، ذوب آهن بریس و ذوب آهن بیستون که 

دو شرکت اول جزو شرکت های تابلوی اول بورس هستند.
وی افزود: هدف این کنسرسیوم، خریداری معادن سنگ آهن، 
خردایش سنگ آهن و احداث کارخانه کنسانتره سازی است که 
در گام اول ی��ک کارخانه کنس��انتره با ظرفیت تولید ۵۰۰ هزار 
تن در س��ال احداث می ش��ود و در نهایت هدف این است که به 
تولید ۵ میلیون تن کنسانتره در سال برسیم. مجموعه تولیدات 
شرکت های عضو این کنسرس��یوم ۲ میلیون تن در سال است. 
درحال حاضر هیات مدیره و مدیرعامل کنسرسیوم مشغول به کار 
هستند و ان شاء الله با خرید پهنه معدنی، اهداف این کنسرسیوم 

را به پیش خواهیم برد.
افزایش�ظرفیت�ذوب�به��۲۰۰هزار�تن��

شهرس��تانی تأکید کرد: شرکت نورد و تولید قطعات فولادی، 
توس��عه را ه��م به صورت کمی و ه��م به  ص��ورت کیفی دنبال 
می کند. در بعد کمی، توس��عه واحد ذوب کارخانه در دستور کار 
قرار دارد و ما س��عی داریم راندمان کوره های ذوب القایی فعلی 

را بالا ببریم. 

در کن��ار این، یک کوره ۸ یا ۱۲ تن��ی جدید را نیز راه اندازی 
خواهی��م کرد ک��ه در نیمه اول س��ال آینده، ای��ن کوره جدید 
ب��ه بهره برداری می رس��د. با این اقدام��ات، ظرفیت ذوب ما که 
درحال حاضر ۱۴۰ هزار تن در س��ال است، به ۲۰۰ هزار تن در 

سال خواهد رسید.
تبدیل�شدن�به�یک�شرکت�دانش�بنیان���

مدیرعامل ش��رکت نورد و تولید قطعات فولادی خاطرنش��ان 
ساخت: ما توسعه را در بعد کیفی نیز دنبال می کنیم و گام های 
مهم��ی در راس��تای تولی��د محصولات ب��ا ارزش اف��زوده بالاتر 
برداش��ته ایم. یکی از اهداف اس��تراتژیک ش��رکت نورد و تولید 
قطع��ات فولادی، تولید ورق های آلی��اژی در گریدهای مختلف 
اس��ت که با تکیه بر دانش و فناوری توانستیم ورق های فولادی 
عملیات حرارتی پذیر چون MO۴۰ ،CK۴۵ و استیل زنگ نزن 
مارتنزیتی X۲۰Cr۱۳( ۴۲۰(را تولید کنیم و ش��رکت به یک 

شرکت دانش بنیان ارتقا یافت. 
همچنی��ن در تکمیل زنجی��ره ورق های آلی��اژی قصد تولید 
ورق های عملیات حرارتی پذیر VCN، ورق های فولادی مقاوم 
به س��ایش، ورق های فولادی فنر و اس��تیل زنگ نزن آستنیتی 
را داش��ته که این مهم با تحقیق و توس��عه مبتن��ی بر دانش و 
 فن��اوری و با مش��اوره با اس��اتید و متخصص��ان صنعت صورت 

خواهد گرفت.
وی اف��زود: امیدواریم با تولید ای��ن محصولات با ارزش افزوده 
بالاتر خدمتی به هم وطنان ارائه دهیم و با تولید داخلی، کش��ور 
را از واردات ورق ه��ای آلیاژی بی نیاز کنیم. ما همچنین در کنار 
تولی��د ورق های آلی��اژی، راه اندازی ی��ک کارخانه کوچک برای 

تولید »گردهای آلیاژی« را نیز در برنامه داریم.

لیدر�بازار�قراضه�در�تهران��
س��یدصادق شهرس��تانی عنوان کرد: ش��رکت ن��ورد و تولید 
قطعات فولادی قصد دارد به صورت جدی در قالب یک شرکت 
مس��تقل به بیزینس قراضه ورود کند. هدف ما این اس��ت که با 
برنامه ری��زی اصولی و س��رمایه گذاری در این حوزه به لیدر بازار 

قراضه در استان تهران تبدیل شویم.
ی�ک�مرکز�برای�گردآوری�و�بررس�ی�ایده�های���
نو

وی در توضی��ح اجرای یک سیس��تم خاقان��ه در محیط این 
ش��رکت گفت: ش��رکت نورد و تولید قطعات ف��ولادی با ایجاد 
سیس��تم جمع آوری و ارزیابی ایده ها در س��طح سازمان، سهم 
مش��ارکت کارکنان را افزایش داده اس��ت. بدی��ن صورت که با 
ایجاد مرکز جمع آوری و ارزیابی ایده ها )ICAC( در ش��رکت، 
ایده های ارائه شده از سوی کارکنان را در جهت بهبود فرآیندها، 
افزای��ش کیفیت محصول، مدیریت هزینه ه��ا، کاهش ضایعات، 
کاه��ش حوادث، افزای��ش میزان رضایت مش��تریان و کارکنان 
و کاهش آلاینده های زیس��ت محیط��ی جمع آوری کرده و پس 
از ارزیاب��ی مقدماتی و همچنین تقدیر اولی��ه از ایده دهندگان، 
ای��ده ارائه ش��ده را در کمیته های تخصصی م��ورد ارزیابی قرار 
می گیرد و پس از ارزیابی دقیق، ایده هایی که از ظرفیت مناسبی 
 برخ��وردار باش��ند، در جهت تعال��ی و عملکرد بهتر س��ازمان،

اجرایی می شوند.
شهرستانی ادامه داد: در ۲ سال ۹۷ و ۹۸ که مرکز جمع آوری 
و ارزیاب��ی ایده ها در ش��رکت فعال بوده، این سیس��تم تکیه بر 
ایده ه��ای نو باعث خلق ارزش به میزان ۲۰ میلیارد تومان برای 
ش��رکت شده و در کنار این از ایده دهندگان خاق نیز با اهدای 

جوایز یا پاداش، قدردانی شده است.
توسعه�فرهنگی�زیربنای�رشد�شرکت�ها��

مدیرعامل ش��رکت نورد و تولید قطع��ات فولادی تأکید کرد: 
اگر رش��دی در شرکت ما ایجاد شده، پایه و زیربنای آن، توسعه 
فرهنگی بوده است. اصولا هیچ شرکت یا حتی کشوری در مسیر 
رش��د و توس��عه قرار نمی گیرد، مگر اینکه ابتدا در آن توس��عه 
فرهنگی صورت گیرد. لازمه توسعه اقتصادی و پیشرفت، توسعه 
فرهنگی اس��ت. در این شرکت بر همین اساس یک رابطه بسیار 
حس��نه و مبتنی بر مش��ارکت فعال و همدلی بین سهامداران، 

مدیران و کارکنان وجود دارد و ایجاد یک فضای سالم فرهنگی، 
رشد و توسعه شرکت را درپی داشته است.

آشفتگی�در�بازارفولاد��
شهرس��تانی در پاس��خ به این س��وال ک��ه مهم ترین معضل 
تولیدکنن��دگان فولاد درحال حاضر چیس��ت، گفت: متاس��فانه 
دس��تورالعمل ها و بخش��نامه های متفاوت و متع��ددی از طرف 
نهاده��ای مختلف دولتی ب��رای تنظیم بازار فولاد صادر ش��ده 
اس��ت که این بخش��نامه ها عاوه بر ایج��اد محدودیت ها برای 
تولیدکنندگان، بعضا متناقض نیز هس��تند. دس��تورالعمل های 
متعدد و ضدونقیض، باعث آش��فتگی در بازار فولاد ش��ده است. 
کس��انی که در این کش��ور تولیدکننده واقعی هس��تند، انتظار 
دارن��د که از آنها حمای��ت واقعی صورت گی��رد. نباید به دلیل 
محدودیت های ایجادش��ده، یک تولیدکننده مجبور شود اسلب 
موردنی��از خود را با ن��رخ بالاتر از ب��ورس کالا خریداری کند و 
س��پس موظف باش��د محصول خود را با نرخ مصوب در بورس 
کالا عرضه نماید. دستورالعمل های تنظیم بازاری بر دشواری ها 
پیش روی تأمین مواد اولیه افزوده است و این معضل در جهت 

حمایت از تولید باید رفع شود.
حمایت��از�تولیدکننده�واقعی�باشد��

شهرس��تانی در پایان گفت: ماده اولیه اصلی که ما در شرکت 
نورد و تولید قطعات فولادی مصرف می کنیم، قراضه اس��ت که 
نرخ قراضه به دلیل رکود در صنایعی نظیر خودرو و لوازم خانگی 
و کمبود عرضه قراضه، به شدت بالا رفته است. با این وجود، ما 
قراضه موردنیاز خ��ود را به صورت مکفی تاکنون با برنامه ریزی 
صحیح تامین کرده ایم. در کنار قراضه، ما بخشی از اسلب مورد 
نیاز خود را از شرکت هایی نظیر فولاد مبارکه، فولاد هرمزگان و 
فولاد خوزستان خریداری می کنیم. متأسفانه ما در این بخش در 
بورس کالا با محدودیت هایی مواجه هس��تیم و بعضا نمی توانیم 
تمام اس��لب مورد نیاز خود را از بورس کالا خریداری کنیم. چرا 
ش��رکتی که ۵۰ س��ال تولید دارد، باید مجبور باش��د بخشی از 
اس��لب مورد نیاز خود را در بازار آزاد با نرخ بالاتر از واس��طه ها 
بخ��رد و س��پس ورق تولیدی خود را ب��ا قیمت های مصوب در 
بورس کالا به فروش برس��اند؟ ما انتظار داریم که مشکل تامین 
م��واد اولیه حل ش��ود و حمایت  از تولیدکننده واقعی باش��د تا 

بخش صنعت همچنان با قوت بتواند به کار خود ادامه دهد.

تعدد�دستورالعمل�های�مخرب�در�بازار�فولاد

بازرس کل خراس��ان رضوی در بازدید از مجتمع فولاد 
خراسان با بیان اینکه در جریان کمک های انسان دوستانه 
مجتمع فولاد خراسان در مقابله با تبعات همه گیری کرونا 
و س��ایر خدمات اجتماعی این قطب بزرگ صنعت استان 
هستم، افزود: اقدامات ارزش��مند این شرکت در راستای 
مس��ئولیت اجتماع��ی خود، کمک ش��ایانی ب��ه کاهش 

معضات اجتماعی کرده است.
به گزارش ماین نیوز، حجت الاس��ام موسوی فتوحی، 
درباره مش��کات پیش آمده بر س��ر راه تولید شرکت در 
زمس��تان و مسئله قطع ش��دن برق و گاز برای به تعادل 

رساندن بار شبکه توزیع در ابتدای زمستان امسال گفت: 
این مجموعه با این حجم انبوه تولید، منبع ارتزاق هزاران 
نف��ر و رکن��ی موث��ر در تولید و صنعت خراس��ان رضوی 
اس��ت و تولید آن باید اس��تمرار داش��ته باشد و حتما در 
جلس��ه ای با حضور مدیران استانی و متولیان توزیع نیرو، 
این مش��کل را پیگی��ری می کنیم تا در س��ال های آینده 
 ش��اهد این معضل نباش��یم و راه حلی ب��رای این موضوع 

پیدا شود.
 فتوح��ی خاطرنش��ان کرد: ط��رح انتق��ال آب دریای 
عم��ان ک��ه مجتمع ف��ولاد خراس��ان از پیش��گامان آن 

اس��ت، می تواند با رفع مس��ئله ی آب در نق��اط کم آب، 
تاثی��ر کم نظیری بر توس��عه این مناطق داش��ته و مانع 
بس��یاری از آس��یب ها در آینده باش��د و رویک��رد فولاد 
 خراس��ان و س��هیم ش��دن در ای��ن ط��رح کار ارزنده ای 

است.
ب��ازرس کل خراس��ان رض��وی در ب��اره ایج��اد نظام 
ش��فافیت در معامات فولاد خراس��ان هم گف��ت: ایجاد 
سیس��تم ش��فافیت برای تامین و خری��د نیازمندی های 
مجتم��ع  محص��ولات  تم��ام  عرض��ه  نی��ز  و   مجتم��ع 
فولاد خراس��ان در ب��ورس کالا تدبیر مناس��بی بوده که 

هم س��امت فرآیندها و صرفه و صاح ش��رکت را تامین 
می کن��د و ه��م ب��رای دس��تگاه های بازرس��ی و نظارت 
 اطمین��ان بخ��ش اس��ت و ام��ر نظ��ارت را نیز تس��هیل 

می کند.
 رئیس منطقه ۲ بازرس��ی کل کش��ور ایجاد اش��تغال، 
رون��ق تولی��د، ارائه ی خدم��ات اجتماعی و امیدبخش��ی 
ب��ه جامع��ه را از نق��اط ارزش��مند عملک��رد مجتم��ع 
مدی��ران  مدیرعام��ل،  از  و  دانس��ت  خراس��ان  ف��ولاد 
 و کارکن��ان ش��رکت ب��رای ایج��اد ای��ن فض��ا قدردانی

کرد.

کمک چشمگیر فولادخراسان به کاهش معضلات اجتماعی
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گروه معدن

ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر بزرگ ترین 
تولیدکنده کنس��انتره و گندله کشور است. این 
شرکت همواره در طول سالیان گذشته عملکرد 
درخش��انی را از خود به نمایش گذاش��ته است. 
البت��ه بای��د اذعان ک��رد کارنامه ای��ن مجموعه 
معدن��ی و صنعتی با تغیی��ر مدیریت آن بیش از 
پیش درخش��ان رقم خورده است؛ به این ترتیب 
در بهم��ن ۹۹ ش��اهد ثبت ۶ رک��ورد جدید در 
حوزه های مختلف تولید این ش��رکت بودیم. در 
این ماه مجموع تولید انواع محصولات در شرکت 
معدن��ی و صنعتی گل گهر ب��ه ۲.۷۲ میلیون تن 
رس��ید ک��ه بالاترین رق��م ثبت ش��ده در طول 
فعالیت این ش��رکت است. بدون تردید مدیریت 
ی��ک مجموعه نقش بس��زایی در اجرای مطلوب 
برنامه ها و اس��تراتژی های تدوین ش��ده برای آن 
دارد. امی��د می رود با حض��ور طولانی مدت یک 
مدیر کارآمد زمینه برای موفقیت هرچه بیش��تر 

و اجرای پروژه های توسعه ای فراهم شود.
رکوردهای�پی�درپی��

بیش��ترین تع��داد رک��ورد ماهان��ه در تاری��خ 
ش��رکت معدن��ی و صنعت��ی گل گه��ر در بهمن  
امس��ال با تعداد ۶ رکورد رق��م خورد. به گزارش 
روابط عموم��ی و امور بین الملل ش��رکت معدنی 
و صنعتی گل گه��ر، مجموع می��زان تولید انواع 
محصول در بهمن  ۲.۷۲ میلیون تن گزارش شد 
که نسبت به میانگین تولید در ۱۰ ماه منتهی به 
پایان دی امس��ال ۱۲ درصد رشد داشت. میزان 
تولید این ش��رکت همچنین نسبت به میانگین 
س��ال ۹۸ رشد ۱۶ درصدی را تجربه کرده است. 
در ۱۰ م��اه منتهی به پایان دی  امس��ال ش��اهد 
کس��ب ۶ رک��ورد ماهانه بوده ایم، ای��ن در حالی 
اس��ت که تا پیش از این بیش��ترین تعداد رکورد 
ثب��ت ش��ده ماهان��ه ۳ مرتبه بوده اس��ت. بدون 
تردید کس��ب این تعداد رک��ورد تولید در مدت 
یک  ماه، در راس��تای تاکیدات مدیرعامل جدید 

ش��رکت معدنی و صنعتی گل گهر و با زحمات و 
تاش های مدیران، مش��اوران و کارکنان منطقه 

گل گهر محقق شده است.
تولید�انواع�محصول��

مجموع تولید انواع محصول در شرکت معدنی 
و صنعت��ی گل گهر در بهم��ن ۲.۷۲ میلیون تن 
برآورد ش��ده، این در حالی اس��ت که متوس��ط 
مجم��وع تولی��د ماهان��ه این ش��رکت معدنی و 
صنعتی در ۱۰ ماهه امس��ال برابر ۲.۴۴ میلیون 
تن گزارش شده اس��ت. در همین حال متوسط 
تولید ماهانه انواع محصول این شرکت در ۱۰ ماه 

ابتدایی ۹۹ برابر ۲.۴۴ میلیون تن گزارش ش��ده 
است. متوس��ط مجموع تولید ماهانه گل گهر در 
سال ۹۸ نیز ۲.۳۵ میلیون تن برآورد شده است.

تولید�کنسانتره��
ش��رکت معدن��ی و صنعتی گل گه��ر با همت 
جمعی کارکنان خود توانس��ت در بهمن  امسال 
۱.۶۱ میلیون تن کنس��انتره تولی��د کند. میزان 
متوسط تولید کنسانتره این مجموعه در ۱۰ ماه 
امسال برابر ۱.۳۹ میلیون تن گزارش شده است؛ 
بنابراین تولید بهمن امسال ۱۶ درصد در مقایسه 
با متوس��ط تولید ماهانه ۱۰ ماه ابتدایی امس��ال 

بیشتر شده است. متوسط تولید ماهانه کنسانتره 
۹۸ نیز ۱.۳۳ میلیون تن برآورد ش��ده است؛ به 
ای��ن ترتیب یعن��ی تولید کنس��انتره گل گهر در 
بهم��ن ۹۹ ح��دود ۲۰ درصد از متوس��ط تولید 
ماهانه این شرکت در سال ۹۸ بیشتر شده است.

تولید�گندله��
ش��رکت معدنی و صنعتی گل گه��ر در بهمن 
امس��ال توانس��ت رکورد تولید ۱.۱۲ میلیون تن 
گندل��ه را ثبت کن��د، این در حالی اس��ت که تا 
پیش از این متوسط تولید ماهانه این شرکت در 
۱۰ ماهه منتهی به پایان دی امس��ال برابر ۱.۰۵ 

میلیون تن گزارش شده است.
 به این ترتیب یعنی ش��اهد رش��د ۶ درصدی 
تولید گندله در دی در مقایس��ه با متوسط تولید 
ماهان��ه ای��ن مجموعه عظیم معدن��ی و صنعتی 
هستیم. متوسط تولید ماهانه گندله این شرکت 
در س��ال ۹۸ برابر ۱.۰۱ میلیون تن گزارش شده 
اس��ت؛ به این ترتی��ب می توان این ط��ور نتیجه 

گرف��ت که تولی��د گندله این ش��رکت در بهمن  
امسال و در مقایس��ه با تولید ماهانه این شرکت 
در س��ال ۹۸، رش��د ۱۰ درص��دی را از آن خود 

کرده است.
مجموع�تولید�گل�گهر��

در بهمن سال ۹۸ شاهد ثبت یک رکورد تولید 
ماهانه بودیم.

 در همی��ن ح��ال مجموع تولی��د محصولات 
ای��ن ش��رکت براب��ر ۲.۵۱ میلیون ت��ن گزارش 
ش��ده، اما در بهمن امسال ش��اهد ثبت ۶ رکورد 
جدی��د از مجموع��ه معدنی و صنعت��ی گل گهر 
بودیم. متوس��ط تولید روزانه انواع محصولات در 
بهمن ۹۹ برابر ۹۰۷۱۲ تن گزارش ش��ده است. 
متوس��ط تولید انواع محص��ولات گل گهر در ۱۰ 
ماه ابتدای��ی ۹۹ برابر ۷۹۶۷۲ تن برآورد ش��ده 
است؛ به این ترتیب می توان گفت متوسط تولید 
روزان��ه انواع محصولات در بهمن در مقایس��ه با 
 ۱۰ م��اه ۹۹، رش��د ۱۴ درص��دی را از آن خود 

کرده است. 
متوسط تولید روزانه گندله در بهمن ۹۹ برابر 
۳۷۱۷۲ تن گزارش شده که در مقایسه با تولید 
این محصول در ۱۰ ماه ۹۹ رش��د ۸ درصدی را 
نش��ان می دهد. متوس��ط تولید روزانه کنسانتره 
گل گه��ر در بهم��ن ۹۹ براب��ر ۵۳۵۴۰ تن ثبت 
شده است. این رقم در ۱۰ ماه ۹۹ برابر ۴۵۳۴۲ 
تن برآورد ش��ده است؛ به این ترتیب شاهد رشد 
۱۸ درصدی متوس��ط تولید روزانه کنسانتره در 
بهمن ۹۹ در مقایس��ه با ۱۰ ماهه ابتدایی امسال 

هستیم.
سخن�پایانی...��

موفقیت یک مجموعه به پارامترهای متعددی 
بس��تگی دارد، ام��ا از میان همه این ش��اخص ها 
می ت��وان از نقش اثرگ��ذار و تاش ه��ای منابع 
انس��انی در رده ه��ای مختلف نام ب��رد. در ادامه 
مدیریت ارش��د یک مجموعه نیز وظیفه راهبری 
را برعه��ده دارد و باید اقرار کرد نقش��ی اثرگذار 
در کسب موفقیت های مجموعه را عهده دار است.

مجموع تولید انواع محصول گل گهر در بهمن  ۲.۷۲ میلیون 
تن گزارش شد که نسبت به میانگین تولید در ۱۰ ماه 

منتهی به پایان دی امسال ۱۲ درصد رشد داشت

ورود گل گهر به عصر طلایی
ثبت�بیشترین�رکورد�تولید�ماهانه،�همزمان�با�تغییرات�مدیریتی�رقم�خورد

 مصرف بهینه آب 
در فولاد مبارکه

عضو هی��ات مدیره انجمن تولیدکنندگان فولاد 
ایران گفت: مصرف آب در صنایع فولادی نس��بت 
به بخش کشاورزی ناچیز است و جار و جنجال در 

این زمینه بیشتر جنبه روانی دارد.
رضا شهرس��تانی در گفت وگو با ایراسین با اشاره 
به اقدامات ارزنده شرکت فولاد مبارکه اصفهان در 
مصرف بهینه آب اظهارکرد: مصرف آب در صنایع 
فولادی نس��بت به بخش کش��اورزی ناچیز است و 
ج��ار و جنجال در این زمینه بیش��تر جنبه روانی 

دارد.
وی اف��زود: ۹۲ درص��د آب در کش��ور در بخش 
کش��اورزی مص��رف می ش��ود و روش مصرف آب 
کش��اورزی در ای��ران ۳ براب��ر روش ه��ای نوی��ن 

کشاورزی در جهان است. 
عض��و هی��ات مدی��ره انجم��ن تولیدکنندگان 
ف��ولاد ای��ران پیش��نهاد ک��رد: صنای��ع فولادی 
می توانن��د ب��ا تامی��ن ورق ه��ای گلخانه ها بخش 
 کش��اورزی را به س��مت مصرف بهینه آب س��وق 

دهند.
وی اضاف��ه ک��رد: صنای��ع ب��زرگ کش��ور در 
راس��تای مس��ئولیت اجتماعی می توانند با توسعه 
روش��های نوین کش��ت و گلخانه ه��ای خودپایدار 
و الگ��و ق��رار دادن کش��ور هلن��د ه��م ورق های 
تولی��دی را ب��رای اح��داث گلخانه ه��ا ب��ه فروش 
برس��انند و هم مصرف آب بخش کش��اورزی را به 
۳۰ درص��د کاهش می یابد و ای��ن تاثیر مهمی در 
 کاه��ش آبخوان ه��ا و خش��کی رودخانه ها خواهد 

داشت.

 رشد ۶۷ درصدی 
واردات شمش فولادی 

آمارهای واردات ش��مش ف��ولادی )بیلت و بلوم 
و اس��لب( در دوره ۱۰ ماهه امس��ال گویای رش��د 
 ۶۷ درصدی نس��بت به مدت مش��ابه در سال ۹۸

دارد.
ب��ه گزارش ایرن��ا برپایه جداول آم��اری انجمن 
تولید کنن��دگان فولاد ایران، امس��ال در ۱۰ ماهه 
۵هزار تن شمش فولادی وارد کشور شد، در حالی 
که پارس��ال در مدت زمان یاد ش��ده س��ه هزار تن 

واردات ثبت شد.
پیش از این وزارت صنعت، معدن وتجارت اعام 
کرد: بیش از ۹۵ تا ۹۸ درصد نیاز فولاد کش��ور در 
داخل تامین می ش��ود و س��هم اندک اختصاص به 
فولاد ه��ای مخصوص دارد ک��ه این امر هم تاپایان 

امسال برطرف می شود.
واردات ش��مش ف��ولادی )بلی��ت و بل��وم( در 
۱۰ماهه امس��ال رش��د ۱۰۰ درصدی را نس��بت 
به مدت مش��ابه پارس��ال نش��ان می دهد و به رقم 
۴هزار تن رس��ید، درحالی که در دوره مشابه سال 
 گذش��ته به می��زان ۲هزار ت��ن واردات این بخش 

انجام شد.
واردات ش��مش )اس��لب( در دوره مورد بررسی 
ب��ه رقم یک هزار تن رس��ید، با توج��ه به اینکه در 
۱۰ماه��ه ابتدایی س��ال ۹۸ نیز ب��ه همین میزان 
واردات انجام ش��ده بود، بنابرای��ن تغییری تحقق 
پیدا نکرد.ثبات میزان واردات در این بخش گویای 

تقاضای حداقلی در این زمینه است.
واردات محص��ولات ف��ولادی در ای��ن مدت نیز 
نسبت به ۱۰ ماهه سال ۹۸ افزایش ۱۰۲ درصدی 
را نش��ان می دهد، به گونه ای که امسال در دوره یاد 
ش��ده ۸۰۰ هزار واردات انجام گرفت، درحالی که 
سال گذشته به میزان ۳۹۶ هزار تن ثبت شده بود.
محص��ولات ف��ولادی واردات��ی در قالب مقاطع 

تخت و طویل انجام می شود.
واردات مقاطع تخت فولادی در ۱۰ ماهه امسال 
در مقایس��ه با مدت مشابه پارس��ال افزایش ۱۰۹ 
درص��دی دارد وب��ه رقم ۷۲۶ هزار تن رس��ید، در 
حالی که در مدت مزبور در سال ۹۸ به میزان ۳۴۷ 

هزار تن واردات ثبت شده بود.
واردات مقاط��ع تخ��ت فولادی )ورق( بیش��تر 
برای مصرف س��ازندگان لوله و پروفیل است که از 
تولید کنندگان داخلی بنابر علل مختلف نمی توانند 

برخوردار شوند.
آمار ۱۰ ماهه امسال گویای آن است که ۷۴ هزار 
ت��ن میزان واردات مقاطع طویل فولادی )تیرآهن، 
میلگرد، نبش��ی، ناودانی و سایر( بوده و در مقایسه 
با مدت مشابه سال ۹۸ که ۴۹ هزار تن بود، افزایش 
۵۱ درصدی یافت. جمهوری اسامی امروز دهمین 
فولاد س��از جهان محس��وب می شود، دستیابی به 
ظرفی��ت ۵۵ میلی��ون تنی در اف��ق ۱۴۰۴ زمینه 
 ارتقای ایران به جمع ۷ کشور فولادی جهان را فراهم 

خواهد ساخت. 

اخبار
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فولادسازان اروپایی بعد از گذراندن سال ۲۰۲۰ و 
مواجهه با مش��کلات پاندمی کرونا، معتقدند تا نیمه 
اول س��ال ۲۰۲۱، تولید و تقاضای فولاد با حمایت 
برنامه های محرک اقتصادی دولت، رش��د متوسطی 

خواهد داشت.
به گ��زارش کالاخبر، بر اس��اس داده های انجمن 
جهانی فولاد، تولید فولاد خام اتحادیه اروپا در سال 
۲۰۲۰، ۱۳۸.۸ میلیون تن بود که در مقایسه با سال 

گذش��ته ۱۱.۸ درصد کاهش داشت.  از سال ۲۰۱۷ 
که تولید برابر با ۱۶۹ میلیون تن بود، س��ال گذشته 

سومین سال متوالی افت تولید بوده است.
 طب��ق تخمین ها، تولید حداقل تا س��ال ۲۰۲۳ و 
تقاضا تا س��ال ۲۰۲۲ به سطح قبل از همه گیری باز 

نخواهند گشت.
طبق پیش بینی انجمن تولیدکنندگان فولاد اروپا، 
تنه��ا ۷.۴ درصد از تولید از دس��ت رفته در س��ال 

۲۰۲۰ در س��ال ۲۰۲۱ جبران خواهد شد و میزان 
تولید در س��ال ۲۰۲۲، ۴.۱ درص��د افزایش خواهد 

یافت.
 اما بهبود مصرف فولاد با س��رعت بیشتری همراه 
خواه��د بود و اف��ت ۱۳ درصدی مصرف در س��ال 
گذش��ته، امس��ال با ۱۳.۳ درصد افزای��ش، جبران 
خواهد ش��د و در سال ۲۰۲۲ نیز با ۳.۴ درصد رشد 

همراه خواهد بود.

بهبود تولید و تقاضای فولاد اروپا

افزایش تولید روزانه فولادسازان چین
گروه معدن

فولادسازان عضو انجمن آهن و فولاد چین 
)CISA( در اواس��ط فوری��ه تولید فولاد خام 
را افزای��ش داده و به رک��ورد بالای ۲ میلیون 
و ۲۸۲ ه��زار ت��ن در روز در دوره ۱۱ تا ۲۰ 
فوریه رساندند تا تعطیلات سال جدید قمری 

را پوشش دهند. 
ای��ن میزان تولید ۵.۹ درصد بالاتر از اول تا 
دهم فوریه و ۲۴ درصد بیشتر از مدت مشابه 

سال قبل است.
ب��ه گزارش کالاخب��ر، میزان تولی��د روزانه 
چدن نیز در مقایس��ه با دوره اول تا ۱۰ فوریه 
با ۵.۴۸ درصد رش��د به ۲ میلیون و ۲۱ هزار 
تن رس��ید که در مقایس��ه با سال قبل با ۱۷ 

درصد افزایش مواجه بود.
تولید روزان��ه محصولات نهای��ی فولاد نیز 
در مقایس��ه با دوره اول ت��ا ۱۰ فوریه با ۵.۱ 
درصد افزایش ب��ه ۲ میلیون و ۱۲۱ هزار تن 
رس��ید که در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال 
 قب��ل ب��ا ۲۵.۳ درص��د افزایش هم��راه بوده

است.
تولید فولاد خام در س��ال گذشته به رکورد 
۱ میلی��ارد و ۵۳ میلی��ون ت��ن رس��ید زیرا 
تقاض��ای بخ��ش ساخت وس��از و تولید پس 
 از قرنطین��ه ناش��ی از کویید-۱۹ به س��رعت

 بهبود یافت.
قیمت ن��ورد گ��رم ش��انگهای )HRC( با 
۱۷۸۰ی��وان )۲۷۴.۵ دلار( در هر تن افزایش 
نسبت به ماه آوریل به ۴۹۷۰ یوان )۷۶۷دلار 

در ه��ر ت��ن( در دس��امبر افزای��ش یافت که 
بالاتری��ن می��زان از فوری��ه ۲۰۱۶ )۵ س��ال 

گذشته( تاکنون است.
چین با ظرفی��ت بهره ب��رداری قوی بخش 
تولی��د و فعالیت ه��ای س��اختمانی در س��ال 
۲۰۲۱، اقتص��اد خود را پ��س از چندین دوره 
قرنطینه س��ال گذش��ته تحریک کرده و این 

موضوع ب��ه تقاض��ای بازارهای رو ب��ه بهبود 
جهانی افزوده است.

پکن براس��اس برنامه ۵ س��اله جدید خود، 
ش��روع به ترغیب اهداف س��بز کرده و برخی 
مقام��ات خواس��تار کاه��ش تولید ف��ولاد در 
س��ال ۲۰۲۱ ش��ده اند اما تاکن��ون اختلالات 
تعمیر و نگه��داری و محدودیت های آلودگی 

نتوانس��ته رش��د تولید را مهار کن��د. مارس 
و آوری��ل هر س��اله ب��رای مصرف ف��ولاد به 
وی��ژه فولادهای س��اختمانی نظی��ر میلگرد 
محس��وب ب��الا  س��نتی  فص��ل  مفت��ول،   و 

 می شود. 
موج��ودی ف��ولاد چی��ن در اواخ��ر فوریه 
ت��ا اوای��ل ماه م��ارس به اوج خود رس��ید در 

حالی که چش��م انداز خوش بینانه بازار، تولید 
بیش��تر را برای بعد از تعطیلات س��ال جدید 
 قم��ری در ط��ول ۱۱ ت��ا ۱۷ فوری��ه، حفظ 

کرده است.
موجودی ایجاد شده فولادسازان چینی در 
سال گذش��ته وقتی که قرنطینه های ناشی از 
کرون��ا، تقاضا را کاه��ش داد و موجودی ها را 
به سطح بالایی رس��اند، فراموش نشده است. 
CISA میزان موجودی فولاد اعضای خود را 
در طی دوره ۱۱ تا ۲۰ فوریه ۱۷.۵۵میلیون تن 
اعلام کرد که نسبت به اول تا ۱۰ فوریه ۲۱.۳ 
درصد افزایش داش��ته هر چند خوش��بختانه 
۱۷.۸ درصد کمتر از ۲۱.۳۴میلیون تن مدت 

مشابه سال قبل است. 
موج��ودی اعض��ای CISA در ۱۰ م��ارس 
۲۰۲۰ رک��ورد زد و ب��ه ۲۱.۴ میلی��ون ت��ن 
افزای��ش یافت اما با س��رعت چین در کنترل 
بیم��اری کویید-۱۹ و بازگش��ایی اقتصاد این 

کشور، موجودی به سرعت کاهش یافت. 
یک تولیدکننده ش��مال چی��ن به آرگوس 
گف��ت: م��ا هی��چ فاکت��ور عمده منف��ی ایی 
برای کاهش ش��دید نرخ در امس��ال مشاهده 

نمی کنیم.
قیمت های نورد گرم HRC شانگهای طی 
۳۱ دسامبر تا ۲۴ فوریه با افزایش ۲۵۰ یوانی 
)۳۸.۵ دلاری( ب��ه ۴.۸۳۰ ی��وان )۷۴۵ دلار( 

افزایش یافت. 
در همی��ن م��دت ن��رخ میلگرد ش��انگهای 
ب��ه افزای��ش  دلار(   ۱۴( ی��وان   ۹۰  ب��ا 

 ۴.۵۶۰ یوان )۷۰۴ دلار( در هر تن رسید.

 ادامه رشد
 نرخ سنگ آهن در چین

قیم��ت س��نگ آهن )اصلی ترین ماه اولی��ه برای تولید 
ف��ولاد( ب��رای چهارمین هفته متوال��ی افزایش یافت. به 
گ��زارش ایراس��ین، با افزایش مص��رف نورد گرم و میلگرد 
در چین نرخ س��نگ  آهن نیز در این کش��ور افزایش یافت. 
این برای چهارمین هفته متوالی است که نرخ سنگ آهن 
در ای��ن کش��ور افزای��ش می یاب��د. بر همین اس��اس، نرخ 
بهره برداری از ظرفیت در ۲۴۷ کوره بلند در چین در این 
هفته به ۹۲.۲۸درصد افزایش یافت که بالاترین میزان از 
اواسط دسامبر است. بدین ترتیب قرارداد آتی سنگ آهن 
معاملات��ی فعال در ب��ورس کالای دالیان، برای تحویل در 
م��اه م��ه، ۱.۷درصد و با نرخ ۱۱۱۵۱ یوان )۱۷۷.۸۷ دلار( 
در هر تن به پایان رسید. بر همین اساس در این هفته نرخ 
۳درصد افزایش یافت و بیش��ترین س��ود ماهانه از ژوئیه 

۲۰۲۰ را به خود اختصاص داد.

رشد ۱۶ درصدی فروش 
فولاد تخت در برزیل

ف��روش فولاد تخت در برزیل در ماه ژانویه ۱۶ درصد 
رش��د داشته است. به گزارش ایراسین، توزیع کنندگان 
فولاد نورد تخت در برزیل از رش��د ۱۶.۲درصد افزایش 
فروش سالانه در ماه ژانویه خبر دادند. این در حالی است 
که نرخ روزانه فروش به بالاترین سطح در ۷ سال گذشته 
رس��یده است. داده های هند نش��ان می دهد که حجم 
فروش در ژانویه به  ۶۰۰ .۳۲۴تن رسیده است؛ در حالی 
ک��ه در ژانویه س��ال قب��ل ۴۰۰ .۲۷۹ تن بود. میانگین 
روزانه فروش ۱۶ هزار و ۲۰۰ تن بود که بالاترین میزان 
ثبت ش��ده از ژانویه ۲۰۱۴ است. در آن تاریخ میانگین 
فروش روزانه ۱۷ هزار و ۶۰۰ تن بود. بر همین اس��اس، 
فروش فولاد تخت در برزیل در ماه ژانویه به ۳۳۵ هزار 
و ۹۰۰ تن رسیده است که در مقایسه با ۳۰۰ .۲۹۷ تن 

در سال گذشته ۱۳ درصد افزایش داشته است.

اخبار
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جوان کارآفرین ایلامی با اس��تفاده از مواد بازیافتی مثل پوس��ت 
گردو آس��یاب ش��ده، خاک زغال  سنگ و همچنین خاک اره چوب 
جنگلی موفق به تولید زغال سنگی صنعتی، بدون اینکه به محیط 

و طبیعت آسیب وارد کند شده است.
در حقیق��ت یکی از اساس��ی ترین پیش نیازهای جهش تولید و 
رونق تولید، توانمندس��ازی، تشویق و زمینه سازی فعالیت سرمایه  
انس��انی خلاق و نوآور اس��ت که با توجه به ترکیب جمعیتی کشور 
ای��ران و جمعی��ت بالای جوانان تحصیل کرده و نیروی انس��انی به 
عنوان بزرگ ترین و با ارزش ترین سرمایه  کشور محسوب می شود. 
بخش معدن در اش��تغال زایی و ش��کوفایی وقتی اهمیت بیشتری 
ب��ه خود می گی��رد که بس��یاری از اندیس های معدنی کش��ور در 
استان های محروم و کمتر توسعه یافته قرار دارند و در صورت آغاز 
و توس��عه فعالیت های معدنی، نقش مهمی در محرومیت زدایی از 

این مناطق ایفا کنند. 
گفتنی اس��ت؛ سرمایه گذاری روی استخراج ذخایر زغال سنگ، 
علاوه بر اش��تغال آفرینی بالا در قیمت های کنونی دارای جذابیت 
اقتصادی بالایی نیز است؛ متوسط نرخ هر تن زغال سنگ کشور در 
یک س��ال گذش��ته بیش از ۱۶۰ دلار بوده و این منجر به سودآوری 
بالای ش��رکت های تولیدکننده زغال س��نگ دنیا شده است. علت 

بهره وری پایین معادن قدیمی زغال س��نگ کشور درحال حاضر به 
خاطر عدم سرمایه گذاری مجدد در این معادن برای مدتی قریب به 
۴۰ سال بوده است و استفاده از فناوری روز دنیا و استخراج مکانیزه 
زغال سنگ علاوه بر افزایش بهره وری، سودآوری این بخش تولیدی 
کش��ور را نیز به شدت افزایش خواهد داد. کشور با وجود دارابودن 
۱/۱۵ میلیارد تن ذخیره قطعی زغال س��نگ تنها ۱/۱ میلیون تن 
تولید دارد، این بدان معناست که ظرفیت بالقوه ذخایر زغال سنگ 
در اشتغال زایی، ثروت آفرینی و تامین امنیت انرژی کشور به صورت 

بالفعل درنیامده است.
تولید�ماهانه��15تن�زغال�زیستی��

فاضل شکری کارآفرین حوزه معدن در گفت وگو با فارس اظهار 
کرد: در سال ۱۳۹۷ بدون هیچ حمایت و تسهیلاتی کارگاه کوچک 
خود را تاسیس کردم و توانسته ام برای ۴ نفر به صورت مستقیم و ۳ 
نفر به صورت غیر مستقیم اشتغالزایی ایجاد و ماهانه ۱۵ تن زغال  
زیستی تولید کنم.  وی افزود: من برای به دست آوردن کار و تولید 
به ش��هریار تهران س��فر کردم و از آنجا از طریق دوستان توانستیم 
ایده ای جدید از زغال س��نگ بدون آلایندگی و بدون آنکه درختان 
قطع شوند یا آسیبی به محیط زیست برسانیم ایجاد کنیم هدف از 
این ایده بیشتر کمک به آلاینده های زیست محیطی در استان ایلام 

است. این کارآفرین حوزه معدن تصریح کرد: ما حتی توانسته ایم در 
این زمینه صادرات هم داشته باشیم و عمده صادرات ما به شهرهای 
تهران، خرم آباد، الیگودرز و اصفهان اس��ت اما متاسفانه با توجه به 

شیوع ویروس کرونا جلوی صادرات گرفته شده است.
ش��کری ادامه داد: با اس��تفاده از مواد بازیافتی مثل پوست گردو 
آسیاب شده، خاک زغال سنگ و همچنین خاک اره چوب جنگلی 
توانس��ته ایم زغال سنگی صنعتی، بدون اینکه به محیط و طبیعت 

آسیب وارد کند شویم. 
 وی گفت: از جمله مش��کلات پیش��رو ما نبود گازوئیل، کارتن و 
تس��هیلات است ما باید از اس��تان های دوردست کارتن و گازوئیل 
سفارش دهیم؛ اگر استان ایلام از این مزایا و ظرفیت برخوردار بود 

ما کمتر سختی می کشیدیم. 
از�مواد�بازیافتی�استفاده�می�کنیم��

اعلایی یکی از کارگران این کارگاه نیز در گفت وگو با فارس اظهار 
کرد: مزیت این طرح این اس��ت از مواد بازیافتی استفاده می کنیم 
و به طبیعت آس��یب نمی رسانیم اما متاسفانه هیچ گونه حمایتی یا 

تسهیلاتی به ما داده نشده است.
  وی افزود: کار کردن در این کارگاه خیلی س��خت اس��ت ولی 
اگر دولت و مسئولین ارشد کمک کنند ما هم می توانیم کارگاه را 

گسترش دهیم و هم می توانیم ۲ شیفته کار کنیم. اعلایی ادامه داد: 
۶ ماه است کارگاه تعطیل است و ما هیچ صادراتی نداریم؛ پشتوانه 

ما حمایت مسئولین است اما آنها توجه ای به ما ندارند.
صدور�مجوز�برای��۳۰فرد�حقیقی�و�حقوقی��

رض��ا محمدرحیمی رئیس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
ای��لام نیز در گفت وگو با فارس مطرح کرد: برای این محصول ما از 
منابع طبیعی و شرکت شهرک های صنعتی استان در سال ۱۳۹۷ 
اس��تعلام و متعاقب آن در دی ماه س��ال ۹۷ اقدام به صدور جواز 

تاسیس، کردیم. 
وی اف��زود: با توجه به مخالفت ش��رکت ش��هرک ها با اس��تقرار 
طرح در ش��هرک صنعتی ایلام، نامب��رده اقدام به پیگیری موضوع 
احداث طرح خود در چالس��را کرده اس��ت که ضمن اخذ موافقت 
محیط زیست، برای اخذ تسهیلات روستایی نیز به طریق صندوق 

کارآفرینی امید معرفی شده اند. 
رئیس س��ازمان صنعت، معدن وتجارت ایلام تصریح کرد: ضمنا 
برای چنین محصولی و مش��ابه آن، ما تاکنون برای حدود ۳۰ فرد 
حقیقی و حقوقی مجوز صادر کرده ایم چرا که تنها هدف ما در سال 
جهش تولید توجه به کارآفرینان و مس��اعدت در حد توان به این 

تولید کنندگان بوده است.

استاندار فارس با اشاره به وصول اندک سهم استان از محل 
حقوق دولتی در س��ال های گذش��ته، بر لزوم تخصیص کامل 
حقوق دولتی اس��تان در بخش مع��ادن تاکید کرد.به گزارش 
ایس��نا، عنایت الله رحیمی در دیدار ب��ا وزیر صنعت، معدن و 
تجارت تاکید کرد: با توجه اینکه در س��ال های گذشته سهم 
ف��ارس از محل حقوق دولتی وصول ش��ده، کمتر از ۷ درصد 
بوده و با استناد به تبصره های ۴ و ۶ ماده ۱۴ قانون معادن و 
همچنین ماده ۴۳ قانون برنامه ششم توسعه، تخصیص سهم 
استان از حقوق دولتی دریافتی از معادن برای توسعه اکتشاف 
و ایجاد زیرس��اخت های معدنی، ضروری اس��ت. وی با اشاره 
سازمان توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران به 
عنوان سازمان مسئول منطقه ویژه اقتصادی لامرد، از اقدامات 

این س��ازمان برای انتقال آب مورد نیاز صنعت در این منطقه 
از دریا س��خن گفت و افزود: یکی از مصرف کننده های عمده 
آب منطقه ویژه اقتصادی لامرد ایمیدرو اس��ت که مقرر شده 
تضمین خرید به میزان ۸.۵ میلیون مترمکعب آب انتقالی را 
برای طرح ها و واحدهای صنعتی مستقر در منطقه به شرکت 
مجری ارائه کند. استاندار فارس با بیان اینکه تاکنون این امر 
محقق نشده است، از وزیر صنعت، معدن و تجارت درخواست 
کرد که برای عقد قرارداد از س��وی سازمان ایمیدرو با شرکت 
یاد ش��ده، اقدام لازم انجام ش��ود. رحیمی همچنین با اشاره 
به اینکه در تقس��یمات کشوری س��ال گذشته، ۷ شهرستان 
اوز، بخت��گان، بیض��اء، خفر، زرقان، س��رچهان و کوه چنار به 
فارس اضافه ش��ده اس��ت، افزود: با توجه به مطالبات مردمی 

۷ اداره صنعت، معدن و تجارت جدید در اس��تان ایجاد ش��د. 
او ادامه داد: رفع کاس��تی های مربوط به تش��کیلات سازمانی 
و پش��تیبانی خودرویی و تجهیزاتی در ادارت صنعت، معدن  
تجارت این شهرس��تان ها نیازمند همکاری و مساعدت وزارت 

مربوطه است. 
اس��تاندار فارس همچنین با اش��اره به افزای��ش دو برابری 
درآمد اس��تان در سال ۹۹ به نسبت سال قبل از محل تعیین 
ارزش ماده معدنی قبل از اس��تخراج - ردیف ۷۳۰۱۸)درآمد 
ملی(، عنوان کرد: براس��اس تبص��ره ۶ ماده ۱۴ قانون اصلاح 
قانون معادن، باید ۱۵ درصد از درآمد مذکور به حساب استان 
واریز ش��ود تا برای ایجاد زیرساخت، رفاه و توسعه شهرستان 
با اولویت بخش��ی که معدن در آن واقع ش��ده، هزینه ش��ود. 

رحیمی با انتقاد از اینکه تاکنون تنها ۴ درصد درآمد وصولی 
به این اس��تان کارسازی شده اس��ت، این امر را موجب ایجاد 
اختلال در روند نظارت ب��ر معادن و در نتیجه کاهش میزان 
دریافت حق��وق دولتی دانس��ت و از وزارت صنعت، معدن و 
تجارت خواس��ت در خصوص تخصی��ص باقی مانده اعتبارات 

تعیین شده در قانون، دستورات لازم را ارائه کنند.
او در بخش��ی از س��خنان خود ب��ا وزیر صنع��ت، معدن و 
تجارت به موضوع تنظیم ب��ازار و تامین مواد مورد نیاز مردم 
از جمل��ه روغن و همچنین میوه پایان س��ال هم اش��اره کرد. 
استاندار فارس همچنین با تاکید بر اهمیت تفویض اختیار به 
شوراهای معادن استان ها، این امر را در راستای تمرکززدایی 
و بهره مندی بهینه استان ها از ظرفیت معادن ضروری دانست.

تولید�زغال�زیستی�بدون�آلایندگی�در�ایلام

سهم�اندک�فارس�از�حقوق�دولتی�معادن

معادن پر زرق و برق، اما راکد! 

اس��تاندار آذربایجان شرقی با بیان اینکه صنعت فولاد، از 
صنایع مادر و پایه اس��ت که بسیاری از بخش های صنعتی 
و تولیدی به آن وابس��ته هس��تند، گفت: باید تلاش کنیم 
ت��ا با حمایت از واحدهای ف��ولادی و کمک به تأمین مواد 
اولی��ه، زنجیره تولید ف��ولاد را در اس��تان تکمیل کنیم.به 
گ��زارش ایس��نا، محمدرض��ا پورمحمدی در مراس��م آغاز 
عملیات احداث واحد نورد سرد شرکت فولاد شهریار تبریز، 
گفت: در طرح آمایش اس��تان تلاش می کنیم سازمان دهی 
و س��امان دهی مکانی برای اس��تقرار صنای��ع فولادی را در 
استان پیش بینی کنیم تا مشکلات این صنعت را به حداقل 

برس��انیم. وی با بیان اینکه پیش��رفت صنعت فولاد استان 
مدیون انسان های بزرگ است، افزود: شرکت پارس ساختار 
یکی از ش��رکت های فعال و موفق در این زمینه است که با 
تلاش این شرکت، افزایش ظرفیت تولید ورق های گالوانیزه 
به مقدار بیش از ۲۰۰ هزار تن در سال را در فولاد شهریار 
تبریز ش��اهد خواهیم بود.وی تاکید کرد: صنعت برق ما نیز 
بیش��تر از هر چیز نیاز به پست های توزیع دارد که شرکت 
پارس س��اختار قدم های بزرگی در این زمینه برداشته است. 
استاندار آذربایجان شرقی با اشاره به نقش محوری صنعت 
فولاد در توسعه اقتصادی، گفت: باید قدم های بزرگی برای 

توس��عه این صنع��ت برداریم و کمک کنی��م تا این صنعت 
در توسعه ارتباطات تجاری با کشورهای همسایه مخصوصا 
با جمهوری آذربایجان به شایس��تگی ایفای نقش کند. وی 
اظهار کرد: با توجه به واگذاری مس��ئولیت توسعه تجارت و 
همکاری ه��ای صنعتی و بازرگانی با جمهوری آذربایجان به 
آذربایجان شرقی از س��وی وزارت صنعت، معدن وتجارت، 
تلاش می کنی��م تا از نقش آفرینی صنای��ع فولادی در این 
زمینه بیشتر استفاده کنیم. وی افزود: وزارت صنعت، معدن 
و تجارت همچنین در بحث تنظیم بازار، مس��ئولیت تنظیم 
بازار و کنترل نرخ کالاها در منطقه ۶ کشور را به آذربایجان 

ش��رقی داده و ما در ارتب��اط با تنظیم ب��ازار و قیمت ها از 
صنعتگ��ران دع��وت به هم��کاری و مس��اعدت کرده ایم. با 
تکمیل عملیات احداث واحد نورد س��رد، توان تولید و خط 
اسیدش��ویی شرکت صنایع فولاد شهریار تبریز که به دست 
متخصصان داخلی این شرکت و گروه صنعتی پارس ساختار 
بومی سازی ش��ده، افزایش می یابد. همچنین با تکمیل این 
پ��روژه، ظرفیت تولی��د ورق های گالوانیزه و ورق س��رد به 
میزان ۵۰۰ هزار تن در سال افزایش یافته و برای ۵۰۰ نفر 
به صورت مستقیم و تعداد بیشتری به صورت غیرمستقیم 

اشتغال ایجاد می شود.

ضرورت تکمیل زنجیره تولید فولاد در آذربایجان شرقی 

گروه معدن

چهارمحال و بختیاری مسیرهای کوهستانی و 
پر از فراز و نش��یب به گنج هایی می رس��د که در 
دل خاک این مرز بوم نهفته است، وجود معادن 
پ��ر زرق و برق طلا تا معادن متعدد س��نگ های 
قیمت��ی مورد نیاز برای احداث س��اختمان ها در 
کش��ور می تواند گویای این ادعا باشد، راهی بس 
طولانی و پرمش��قت از اکتش��اف موادمعدنی تا 
رسیدن به عیار واقعی در این معادن وجود دارد، 
اما متاسفانه این امر مورد غفلت واقع شده است.
به گ��زارش ایس��نا، ظرفیت ه��ای عظیمی در 
معادن کش��ور نهفته اس��ت و به جرات می توان 
گفت ک��ه اس��تفاده بهین��ه از ظرفی��ت معادن 
موجود می تواند راهی مطمئن برای نجات کشور 
از نوس��انات اقتصادی باش��د، اما متاسفانه برخی 
س��وء مدیریت ها در این حوزه موجب شده است 
که نتوانیم از این ظرفیت در راستای تامین مواد 
اولیه، اش��تغال، فرآوری موادمعدنی و... استفاده 

کنیم.
کش��ور ایران یکی از ذخایر بالقوه مواد معدنی 
را در خاورمیان��ه به خود اختصاص داده اس��ت، 
محدود ش��دن صادرات نفتی در سال های اخیر 
موجب ش��د که گرایش به س��مت اکتش��اف از 
معادن برای ارزآوری و تامین مواداولیه واحدهای 

تولیدی افزایش پیدا کند.
در طول دهه های گذشته مجوزات اکتشاف از 
معادن سراسر کشور صادر شد، اما متاسفانه بنا به 
دلایل گوناگون معادن واگذار شده به بهره برداران 
عملا دچار رکود شدند و هیچ استخراجی از این 
معادن انجام نمی ش��ود، قطعا فعال شدن بخشی 
از معادن راکد می تواند رونق و اشتغال را در این 

مناطق به همراه داشته باشد.
یکی از نکاتی که پس از استخراج از معادن باید 
مورد توجه متولیان امر قرار بگیرد، بحث فرآوری 
مواد معدنی اس��ت، متاس��فانه عمده موادمعدنی 
استخراج ش��ده از معادن چهارمحال و بختیاری 
ب��رای فرآوری به س��ایر اس��تان ها و حتی خارج 
از کش��ور ارس��ال می ش��ود، فرآوری موادمعدنی 
علاوه بر ایجاد اشتغال می تواند ارزش افزوده این 

محصول را نیز بالا ببرد.

ظرفی�ت�قاب�ل�توج�ه�مع�ادن�برای���
اشتغال

مهرداد قاسمی، معاون صنایع معدنی سازمان 
صنعت، معدن و تج��ارت چهارمحال و بختیاری 
در گفت وگو با ایسنا در خصوص وضعیت معادن 
استان، اظهار کرد: مواد معدنی موجود در استان 
محدود و بیش تر موادمعدنی در حال اس��تخراج 
استان شامل سنگ گچ، سنگ لاشه و سنگ های 

تزئینی در حوزه ساختمانی است.
وی با اشاره به اینکه خاک نسوز از مواداولیه پر 
کاربرد برای صنایع فولاد است، گفت: با استفاده 
از این خاک آجرهای نسوز موردنیاز برای کوره ها 
تولید می شود، این ماده معدنی پس از استخراج 
توس��ط بهره بردار به سایر استان ها برای فرآوری 
ارس��ال می شود، خاک نسوز اس��تخراج شده در 
چهارمحال و بختیاری بخشی از نیاز صنایع فولاد 

کشور را تامین می کند.
قاس��می با بی��ان اینکه عمده س��نگ تزئینی 
اس��تخراج ش��ده در چهارمحال و بختیاری برای 
فرآوری به خارج از استان ارسال می شود، یادآور 
شد: این واحدهای س��نگ بری علاوه بر فرآوری 

س��نگ های تزئینی اس��تان مواد اولیه مورد نیاز 
خود را از سایر نقاط کشور نیز تامین می کنند و 
تنها چند واحد سنگ بری واقع در شهرستان بن 
و تنگ پردنجان از توابع فارسان مواداولیه خود را 

از معادن سنگ باباحیدر تهیه می کنند.
معاون صنایع معدنی سازمان صنعت، معدن و 
تجارت چهارمحال و بختیاری تاکید کرد: معادن 
فلزی غنی در منطقه س��بزکوه شهرس��تان کیار 
موجود اس��ت، این معادن ش��امل مس، کبالت، 
روی و خاک نسوز هستند، باتوجه به قرار گرفتن 
ای��ن معادن در منطقه حفاظت ش��ده س��ازمان 
محیط زیست و منابع طبیعی اجازه بهره برداری از 

این معادن را صادر نمی کنند.
وی اف��زود: در این معادن ظرفیت قابل توجهی 
برای ایجاد اش��تغال و تامین مواد اولیه مورد نیاز 
واحدهای تولیدی کش��ور وجود دارد، همچنین 
اداره کل منابع طبیع��ی اس��تخراج دولومی��ت از 

معدن موجود در استان را متوقف کرده است.
قاس��می در خص��وص بحث صنای��ع  تبدیلی 
ب��رای ف��رآوری م��واد معدن��ی در چهارمحال و 
بختی��اری، بیان کرد: یک واحد فرآوری س��نگ 

تزئینی ب��ا به روزترین فناوری روز دنیا به نام نگار 
س��نگ در استان احداث شد، این مشکل به علت 
عقب افتادن اقس��اط تس��هیلات با بانک عامل با 
 مش��کل مواجه ش��د و این واح��د درحال حاضر

تعطیل است.
معاون صنایع معدنی س��ازمان صنعت، معدن 
و تج��ارت چهارمح��ال و بختی��اری ادام��ه داد: 
مش��کل این واحد تولیدی در س��تاد تس��هیل و 
رفع موانع تولید اس��تان مطرح شد، اما متاسفانه 
س��رمایه گذار و بانک به توافق نرسیدند و مصوبه 
س��تاد اجرایی نش��د، در گذش��ته در این واحد 
 نزدی��ک ب��ه ۸۰ نفر به طور مس��تقیم مش��غول 

به کار بودند.
وی ب��ا تاکید بر اینکه احی��ای معادن راکد در 
دس��تور کار س��ازمان صنعت ، مع��دن و تجارت 
ق��رار دارد، گف��ت: تاکنون ۱۳۴ واح��د معدنی 
راکد در چهارمحال و بختیاری شناس��ایی ش��ده 
و آماده واگذاری به بهره بردار اس��ت، متاس��فانه 
اداره کل محیط زیس��ت و منابع طبیعی محدوده 
معادن را بس��یار محدود کرده اند و این مس��ئله 
مش��کلاتی را ب��رای معدن کاران به وج��ود آورده 

اس��ت، همراهی این ۲ دس��تگاه می تواند موجب 
رونق در معادن شود. قاسمی در پایان خاطرنشان 
کرد: مع��دن نیاز به س��رمایه دارد، بنابراین نیاز 
اس��ت برای مع��دن کاران تس��هیلات ارزان نرخ 
در نظر گرفته ش��ود، همچنین ب��ه معدن کاران 
اجازه داده ش��ود که ماشین آلات مورد نیاز خود 
را به ص��ورت دس��ت دوم از خارج از کش��ور وارد 
 کنند، این موضوع از ابتدای س��ال ممنوع ش��ده 

است.
سنگ�اندازی�قانون�گذار�در�اکتشاف���

شهرام احمدی، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
چهارمح��ال و بختیاری در گفت وگو با ایس��نا با 
بیان اینکه براس��اس قانون ه��وای پاک هرگونه 
فعالیت صنعتی، معدنی و خدماتی نیازمند کسب 
مجوز زیس��ت محیطی است، اظهار کرد: سازمان 
محیط زیس��ت در خارج از مناطق تحت مدیریت 
خود ب��ا عنایت به نزدیکی به مراکز حس��اس از 
جمل��ه س��کونتگاه ها، مناب��ع آب و... اظهار نظر 

می کند.
وی افزود: برای صدور مجوز اکتشاف در معادن 
باید یکس��ری نکات مورد توجه ق��رار بگیرد، در 
صورتی که ش��رایط و ضوابط تعیین شده وجود 
داش��ته باش��د، آن زمان مجوز اکتش��اف باتوجه 
به رعایت ضوابط زیس��ت محیطی صادر می شود، 
برای مثال نباید اکتشاف و استخراج از معادن به 
منابع طبیعی آس��یب وارد کند و موجب تخریب 

شود.
احم��دی بیان کرد: در بهره ب��رداری از معادن 
بای��د اس��تانداردهای آب، خ��اک و ه��وا رعایت 
ش��ود، همچنی��ن نبای��د در ای��ن مناطق بیش 
از ح��د مجاز ج��اده اح��داث و همچنی��ن باید 
 پ��س اکتش��اف محی��ط از نخاله ه��ا پاکس��ازی 

شود.
مدی��رکل حفاظت محیط زیس��ت چهارمحال 
و بختی��اری با اش��اره به اینکه برخ��ی از معادن 
اس��تان در مناط��ق حفاظ��ت ش��ده و زون های 
حساس زیس��ت محیطی قرار دارند، خاطرنشان 
ک��رد: قانون گذار اجازه اکتش��اف معدن جدید را 
در این مناطق نمی دهد و این ممنوعیت به علت 
حساسیت بالای زیس��ت محیطی در این مناطق 

است.

بازگشت ۴١ معدن 
 غیرفعال فارس
 به مدار تولید

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس 
گفت: ۴۱ معدن غیر فعال استان به چرخه تولید 

مواد معدنی بازگشته است.
به گزارش ایس��نا، حمیدرضا ایزدی در جلسه 
س��تاد اقتص��اد مقاومتی فارس گفت: س��ازمان 
صنع��ت ، معدن و تجارت فارس امس��ال ملکف 
شده بود که ۴۹ واحد معدنی را به چرخه تولید 
بازگرداند که تاکنون ۴۱ واحد احیا شده است.

او افزود: ۱۲۵۵ واحد صنعتی در فارس پایش 
و مش��کلات این واحدها احصاء و اقداماتی برای 
رفع این موانع انجام ش��ده است تا زمینه برای 
ثبات در ش��رایط این واحدهای تولیدی فراهم 

شود.
رئیس سازمان صنعت ، معدن و تجارت فارس 
با بیان اینکه بهره برداری از طرح های اقتصادی 
بزرگ زمینه رش��د اش��تغال در فارس را فراهم 
کرده اس��ت، گف��ت: ۲۲۱ بن��گاه اقتصادی به 
چرخه اش��تغالزایی بازگشته  و ۲۵۳۴ شغل نیز 

احیا شده است.
به گفت��ه او، در حوزه معدن بی��ش از ۲هزار 
محدوده بلوکه شده معدنی در فارس آزاد سازی 
ش��ده و بیش از ۴۱ معدن در استان فعال شده 
و تا پایان امس��ال هم تکلی��ف قانونی فارس که 
آزاد سازی ۴۹ معدن است، اجرایی خواهد شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت فارس 
یادآور ش��د که ۱۹ بهره بردار نیز صاحب امتیاز 

معدنی شده اند.

سرمایه گذاری در فاز 
نخست کارخانه آهک 

هیدراته اهر

مدیرعامل شرکت صنعتی و معدنی مولیبدن 
م��س آذربایجان با بیان اینک��ه احداث کارخانه 
آهک هیدراته اهر نخستین قدم شرکت مولیبدن 
مس آذربایجان در مسیر اعتلای معادن منطقه 
اس��ت، از س��رمایه گذاری ۱۳۰۰میلیارد ریالی 
 در ف��از نخس��ت کارخان��ه آه��ک هیدراته اهر

خبر داد.
ب��ه گ��زارش ایس��نا، س��یدجلال عطایی در 
جم��ع خبرن��گاران اظهار کرد: ب��ا توجه به نیاز 
فعل��ی کارخانج��ات مجتمع مس س��ونگون به 
س��الانه ۶۴ هزار ت��ن آهک هیدرات��ه، کارخانه 
آهک هیدراته اه��ر ظرفیت تامین کل این نیاز 
را در ف��از اول دارد و همزم��ان ب��ا افتت��اح این 
کارخان��ه، واحدهای فرآوری ش��رکت مس در 
 تامین آه��ک هیدراته ب��ه خودکفایی خواهند 

رسید.
عطای��ی ب��ا تاکید بر ن��گاه به آین��ده و لزوم 
توس��عه مجموع��ه به فازه��ای جدی��د، افزود: 
همزم��ان با افتت��اح فاز نخس��ت کارخانه آهک 
هیدرات��ه اهر، کلنگ زنی آغ��از عملیات اجرایی 
ف��از دوم پ��روژه نیز با ظرفیت ک��وره ۱۵۰ تن 
در روز انجام خواهد ش��د تا در آینده مش��کلی 
از باب��ت تامی��ن آه��ک هیدراته فازه��ای آتی 
 س��ونگون و س��ایر معادن مس منطقه نداشته 

باشیم.
وی در خص��وص طرح ه��ای جانبی پروژه نیز 
گف��ت: با توجه به کاربرده��ای فراوان آهک در 
صنای��ع مختلف از قبیل صنای��ع غذایی، تولید 
کرب��ن دی اکس��ید، راه س��ازی و...، برنامه های 
میان م��دت و بلند مدتی جهت اجرای طرح های 
جانبی نیز پیش بینی ش��ده است که با در نظر 
گرفتن ذخیره مناس��ب مع��دن آهک گوردرق، 
تکمی��ل زنجیره تولی��د در عرصه های جانبی و 
ایجاد ارزش افزوده بیش��تر مورد توجه ش��رکت 

مولیبدن مس آذربایجان است.
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نماین��ده م��ردم مبارکه در مجلس با اش��اره به اهمیت 
ارتباط هرچه بیشتر دانشگاه و صنعت اظهار کرد: یکی از 
نمونه های موف��ق این ارتباط را می توان در مجتمع فولاد 
مبارکه اصفهان تجربه کرد، چون نه تنها خود مجمع یک 
دانشگاه است بلکه ارتباطی تنگاتنگ و کاملا هدفمند در 

این بخش ایجاد کرده است.
پروین صالحی به ایراسین گفت: اهمیت ارتباط صنایع 
مختل��ف با مجامع علمی برهیچ کس پوش��یده نیس��ت و 
همه کارشناسان براین نکته تاکید دارند که هرچه ارتباط 
دانشگاه با صنایع نزدیک و مستحکم تر باشد بدون تردید 
تولی��دات با کیفیت ت��ر، خودکفایی و به��ره وری بالاتری 

تجربه خواهد شد.
صالح��ی در ادامه افزود: این مهم درس��ت زمانی مطرح 
می ش��ود که بررسی های انجام ش��ده از فارغ التحصیلان 
دانشگاهی کشورمان نش��ان می دهد تقریبا بخش بزرگی 
از آنه��ا متناس��ب با نی��از صنایع آم��وزش ندیده اند و در 
بس��یاری از م��وارد صنای��ع نمیتوانند نی��روی متخصص 
 م��ورد نیاز خود را از میان دانش آموختگان فارغ التحصیل 

گزینش کنند. 

وی معتق��د اس��ت در ای��ن زمین��ه لازم اس��ت ارتباط 
می��ان صنای��ع و مراکز علمی بیش��تر از گذش��ته باش��د 
ت��ا صنای��ع نیازش��ان را در بخ��ش فناوری ه��ا و نیروی 
متخص��ص اعلام کنند و مراکز علمی هم با درنظر گرفتن 
 توانمن��دی هایی ک��ه دارند ب��ه نیاز آنها پاس��خ دقیق و 

هدفمند بدهند.
 این نماینده مجلس با اشاره به فعالیت های مثبت فولاد 
مبارکه اصفهان در این زمینه اظهار کرد: بررس��ی سوابق 
فعالیت های صنعت��ی فولاد مبارکه اصفهان در بخش های 
مختل��ف و اثرگ��ذاری بالایی که در اقتصاد کش��ورمان از 

گذش��ته تا امروز داش��ته نش��ان می دهد که این مجتمع 
خ��ود به عن��وان یک دانش��گاه کاملا قابل ات��کاء در این 
صنعت اس��تراتژیک اس��ت اما سیاس��ت هایی که مدیران 
مجتمع از س��نوات قبل تا امروز داش��ته اند باعث شده تا 
 ف��ولاد مبارکه اصفه��ان در ارتباط با دانش��گاه ها همواره 

پیشتاز باشد.
 ب��ه گفت��ه وی ای��ن ارتب��اط هدفمند و هوش��مندانه 
ب��ا دانش��گاه ها در مجتم��ع ف��ولاد باع��ث بومی ش��دن 
بس��یاری از نیازه��ای کش��ورمان در زمین��ه راه ان��دازی 
خط��وط تولی��د ف��ولاد، این کالای اس��تراتژیک داش��ته 
 و در بخش های��ی ه��م عامل��ی در افزای��ش به��ره وری 

شده است.
نماین��ده مردم مبارک��ه در مجلس معتقد اس��ت البته 
این پایان کار نیس��ت چون در بخش های زیست محیطی 
و همچنین اس��تفاده از فناوری های نوی��ن نیز ارتباطات 
گس��ترده ای با دانش��گاه ها ایجاد شده اس��ت که تاکیدی 
دوب��اره بر اهمیت ارتباط هرچه بیش��تر صنایع با مجامع 
دانش��گاهی اس��ت. صالحی با بی��ان این مطال��ب گفت: 
همکاری هدفمند و هوش��مندانه ف��ولاد مبارکه اصفهان 

ب��ا مراکز علمی در نه تنها برای صنعت فولاد کش��ورمان 
تاثیرگذار بوده بلکه در برخی از صنایع پایین دس��تی مثل 
خودروسازی و لوازم خانگی یا حتی بخش هایی از صنعت 

نفت کشورمان هم اثر مثبت داشته و قابل تقدیر است. 
وی گف��ت: یک��ی از مهم تری��ن نیازه��ای صنای��ع در 
ش��رایط اقلیم��ی امروز کاه��ش اس��تفاده از منابع انرژی 
تجدید ناپذی��ر اس��ت ک��ه در صنعت ف��ولاد، آب یکی از 

تعیین کننده ترین هاست. 
به ای��ن ترتیب اگرچه دس��تاوردهای بس��یاری در این 
زمینه با همکاری دانش��گاه ها ثبت ش��ده اما بازهم جای 
فعالیت تحقیق و حتی سرمایه گذاری در این زمینه وجود 

دارد.
 نماین��ده مردم مبارک��ه در مجلس تصریح کرد: صنایع 
ب��زرگ و بالا دس��تی مثل ف��ولاد مبارک��ه اصفهان لازم 
اس��ت با حمایت مادی و معنوی از تحقیقات دانش��گاهی 
در مواردی که یاد ش��د به گونه ای برای نس��ل های بعدی 
س��رمایه گذاری کنند تا بتوانیم آن طور که شایسته ایران 
 اسلامی است از منابع کش��ور و تولید کالاهای با کیفیت

استفاده کنیم.

پیشتازی فولادمبارکه در ارتباط با دانشگاهها 

سیاست گذاری ضدتولید در صنعت سیمان
در گفت وگو با دبیر انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان مطرح شد

مرضیه احقاقی 

بس��یاری از فعالان صنعت��ی در طول 
س��ال های اخی��ر از ش��رایط نابس��امان 
تولی��د گلایه داش��ته اند. چالش هایی که 
هر س��اله و با ش��دت گرفتن مش��کلات 
اقتصادی پررنگ تر می ش��وند. تحریم ها 
و محدودیت ه��ای بین الملل��ی نی��ز ب��ر 
بار مش��کلات این صنای��ع بیش از پیش 
می افزای��د، چراک��ه برخ��ی از تجهیزات 
و قطع��ات یدک��ی این واحده��ا وارداتی 
هس��تند و در چنین ش��رایطی و با وجود 
محدودیت ه��ای ارتباطی ایران با س��ایر 
کش��ورها، تامی��ن مج��دد ای��ن قطعات 
روز ب��ه روز دش��وارتر می ش��ود. ب��ا این 
وجود، بس��یاری از صنایع معدنی کش��ور 
توانس��ته اند با وجود تم��ام محدودیت ها 
در مس��یر رشد تولید گام بردارند. صنعت 
س��یمان نی��ز از قافله رش��د تولید عقب 

نمانده و براس��اس آمار منتش��ر ش��ده از 
س��وی انجمن صنفی کارفرمایان صنعت 
س��یمان این واحدها در ۱۰ ماهه منتهی 
ب��ه پای��ان دی توانس��ته اند تولید خود را 
۱۲ درص��د افزایش دهند. برای بررس��ی 
ای��ن موضوع با عبدالرضا ش��یخان، دبیر 
انجمن صنفی کارفرمایان صنعت سیمان 
گفت وگو کرده ایم. ش��یخان در گفت وگو 
با »روزگار معدن« تاکید کرد: این رش��د 
تولید در س��ایه افزایش نیاز داخلی به این 
محصول س��اختمانی ایجاد ش��ده و تاثیر 
بس��زایی ب��ر بهبود عملک��رد این صنعت 
و افزای��ش به��ره وری آن دارد. هرچن��د 
همچنان تولید صنایع س��یمانی کش��ور 
در س��ایه قیمت گذاری دس��توری است؛ 
بنابراین تغییر این شرایط ضروری به نظر 
می رس��د در غیر این صورت، ش��اهد افت 
تولی��د و حت��ی توقف برخ��ی واحدهای 

سیمانی در سال آینده خواهیم بود. 

رشد ۹۸.۵درصدی 
فروش فولادهرمزگان 

ش��رکت فولاد هرم��زگان جنوب با نم��اد »هرمز« 
گزارش��ی از فعالیت یک ماهه منتهی به ۳۰ بهمن ۹۹ 
خود را منتشر کرد و بر اساس آن میزان فروش ۱۱ ماهه 
فولاد هرمزگان در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

با رشد ۹۸.۵درصدی همراه گشته است.
به گزارش ایراسین، درآمد شرکت فولاد هرمزگان در 
مدت یک ماهه بهمن ماه برابر با  ۴۶۹ .۰۵۳ .۱۶میلیون 
ریال بوده اس��ت و بالاترین س��هم فروش نیز از اس��لب 
به دست آمده؛ به این شکل که از فروش ۱۳۰هزارو۳۳۹ 
تن محصول، رقم ۳۲۱ .۰۵۲ .۱۶میلیون ریال حاصل 

شده است.
ب��ا ن��گاه بر عملکرد ف��ولاد هرمزگان در ۱۰ماهه ۹۹ 
می بینیم که از ابتدای فروردین تا پایان دی ماه میزان 
فروش این ش��رکت به مقدار ۹۰۰ .۷۴۳ .۹۲ میلیون 
ریال بوده اس��ت که این رقم تنها با فروش محصولات 
در بازار داخلی به دس��ت آمده و صادراتی در مدت یاد 

شده انجام نگرفته است.
در مجموع شرکت فولاد هرمزگان جنوب از ابتدای 
سال مالی جدید تا انتهای بهمن ماه )۱۱ ماهه ۹۹( موفق 
ش��ده اس��ت فروش��ی بالغ بر۳۶۹ .۷۹۷ .۱۰۸  میلیون 
ریال داشته باشد که در مقایسه با مدت مشابه در سال 
۹۹، ک��ه رقم فروش۹۱۹ .۷۸۷ .۵۴ میلیون ریال بوده 
است، با رشد فروش ۹۸.۵ درصدی همراه شده است.

لازم به ذکر است با فروش یک میلیون و ۲۶۴ هزار و 
۹۲۱ تن اسلب در ۱۱ ماهه ۹۹ بخش عمده ای از فروش 
این ش��رکت به مق��دار۳۴۷.۰۶۸ .۱۰۸  میلیون ریال 
حاصل شده و مابقی درآمد از فروش سایر محصولات 

کسب شده است.
ش��رکت فولاد هرمزگان جن��وب در مدت ۱۱ماهه 
۹۹ توانس��ته اس��لب به میزان یک میلیون و۳۸۰ هزار 
و ۸۷ تن تولید کند. همچنین س��ایر محصولات تولید 
شده توسط این شرکت ۲۸ هزارو ۱۵۱ تن بوده است.

 تولید مازاد طرح قائم 
به دیگر فولادسازان 

فروخته می شود
معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان گفت: کارگاه 
آهن اس��فنجی )طرح قائم( ذوب آهن روزانه ۶۰۰ تن 
تولید دارد که ۴۰۰ تن آن در ذوب آهن استفاده و بقیه 

آن به دیگر فولادسازان فروخته می شود.
مهرداد تولائیان در گفت وگو با ایس��نا، در خصوص 
جزیی��ات ط��رح قائ��م، اظهار کرد: ط��رح قائم یکی از 
طرح های ذوب آهن در س��ال ۱۳۷۴ بود که با روش��ی 
متف��اوت از س��ایر کارخانج��ات ف��ولاد، گندل��ه را به 

آهن اسفنجی تبدیل می کند.
وی افزود: متأس��فانه به دلیل مش��کلات تأمین مواد 
اولی��ه )گندل��ه( مورد نیاز کارگاه قائم و از س��وی دیگر 
مش��کل تأمین نقدینگی، این کارگاه حدود یک سال و 
نیم پیش متوقف شد و در این مدت اقدامات تعمیراتی 

در آن انجام شد.
مع��اون بهره ب��رداری ذوب  آهن اصفه��ان گفت: بر 
این اس��اس ذوب آهن با توجه به سیاس��ت گذاری های 
خود قراردادی با ش��رکتی منعقد کرد تا بتواند گندله 
مورد نیاز را تأمین کند تا این کارگاه بتواند تولید آهن 
اسفنجی داشته باشد که خوشبختانه این اتفاق در هفته 
گذش��ته انجام ش��د. وی افزود: نقش آهن اسفنجی این 
است که می تواند در فرآیند تولید ذوب آهن جایگزین 
قراضه ش��ود که به لحاظ اقتصادی و همچنین تأمین 
نس��بت به قراضه نرخ مناس��ب تری دارد. تولائیان با 
بی��ان اینک��ه درحال حاضر ظرفیت س��الانه تولید این 
کارگاه ۲۰۰ هزار تن آهن اس��فنجی است، گفت: آهن 
اسفنجی در ذوب آهن به عنوان قراضه داخل کنورتورها 
مورد استفاده قرار می گیرد، همچنین در سایر صنایع 
فولادی به عنوان بیس آهن در کوره های قوس استفاده 
می ش��ود. وی با بیان اینکه کارگاه قائم علاوه بر تأمین 
نیاز آهن  اسفنجی ذوب آهن، ظرفیت مازاد آن به دیگر 
شرکت های فولادی فروخته می شود، اظهار کرد: این 
کارگاه روزان��ه ۶۰۰ ت��ن تولی��د دارد که ۴۰۰ تن آن در 
ذوب آهن اس��تفاده و ۲۰۰ تن به دیگر فولادس��ازان 
فروخته می شود. معاون بهره برداری ذوب آهن اصفهان 
با تأکید بر اینکه تأمین قراضه در کش��ور س��خت است 
و از س��وی دیگر نرخ آن بالا اس��ت، همچنین در ایران 
قراض��ه ف��ولاد زیادی نداریم، تصریح کرد: با راه اندازی 
دوباره کارگاه قائم وابس��تگی ذوب آهن به بازار بیرون 
کاه��ش می یابد و تولید آهن اس��فنجی در داخل خود 
مجموعه انجام می ش��ود. وی با اش��اره به اینکه شرکت 
ذوب آهن روزانه نزدیک ۶۰۰ تن قراضه مصرف می کند 
ک��ه ح��دود ۲۰۰ تا ۳۰۰ تن آن در فرآیند تولید تأمین 
می شود، گفت: پیشتر بقیه نیاز ذوب آهن به قراضه باید 
از بیرون خریداری می شد که با راه اندازی دوباره کارگاه 
قائم، بخشی از قراضه از فرآیند تولید ذوب آهن و بقیه 

از آهن اسفنجی تولیدی این کارگاه تأمین می شود.

اخبار

عملکرد صنایع سیمان کشور را در سال جاری  �
چطور ارزیابی می کنید؟

صنایع س��یمان کشور در س��ال جاری در مسیر رشد 
تولید گام برداش��ته و کارنام��ه موفقی از خود به نمایش 
گذاش��تند، تا جایی که بررس��ی آمارهای اولی��ه تولید از 
سوی ش��رکت های تولیدکننده سیمان کشور حکایت از 
رشد تولید این واحدها در ۱۱ ماه منتهی به پایان بهمن 
سال جاری در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته دارد.

درحال حاضر، آمار دقیق تولید س��یمان کش��ور در ۹ 
ماهه نخس��ت سال جاری منتشر شده است. بررسی این 
آمار حکایت از آن دارد که تولید این محصول در ۹ ماهه 
منتهی به پایان آذر در مقایس��ه با مدت مشابه سال ۹۸ 
رشد ۱۴ درصدی داشته است؛ بنابراین باید اقرار کرد که 
این صنایع توانس��ته اند با وجود تمام چالش ها همگام با 

اهداف جهش تولید پیش بروند. 
البت��ه تولی��د این صنای��ع در بهمن و اس��فند به دلیل 
چالش های ناش��ی از توقف سوخت )گاز( و برق کاهشی 
ش��د و تحت تاثیر آن، مجموع تولی��د این صنعت در ۱۰ 
ماهه منتهی به پایان دی سال جاری در مقایسه با مدت 
مش��ابه سال ۹۸ رش��د ۱۲ درصدی را ثبت کرد. انتظار 
می رود مجموع تولید این صنایع تا پایان س��ال ۹۹ و در 

مقایسه با آمار تولید سال ۹۸ افزایشی باشد.
رش�د تولید در صنعت س�یمان چگونه و با چه  �

راهکارهایی ایجاد شد؟
در طول س��ال های گذش��ته ظرفی��ت قابل توجهی از 
صنای��ع س��یمان در کش��ور احداث ش��ده، ت��ا جایی که 
مجم��وع ظرفی��ت این صنع��ت ح��دود ۹۰ میلیون تن 
برآورد می ش��ود. البته کل این ظرفیت در این سال ها به 
تولید اختصاص نمی یاف��ت و همواره صنایع تولیدکننده 
با ظرفیت های به مراتب کمتر از ظرفیت اس��می خود به 
تولید مشغول بودند. تولید پایین تر از ظرفیت اسمی نیز 
به منزله افزایش هزینه تولید و کاهش بهره وری اس��ت. 
البته فعالان این صنعت همواره کوشیده اند با بهره گیری 

از ظرفیت های صادراتی بر تولید خود بیفزایند.
در س��ال جاری تقاضای داخلی برای س��یمان افزایش 
یاف��ت. این رش��د تقاضا در حالی ایجاد ش��د که صنعت 
ساخت وس��از با رکود همراه بود. در واقع، بخش��ی از این 
رش��د تقاض��ا را می توان به پایین بودن نرخ س��یمان در 
مقایسه با س��ایر مصالح ساختمانی نسبت داد. از آنجاکه 
س��یمان همچنان متاثر از قیمت گذاری دستوری است، 
س��ال گذش��ته نتوانس��تیم نرخ فروش محصولات خود 
را متناس��ب با تورم افزایش دهیم. در چنین ش��رایطی، 
س��ازندگان ترجیح دادند به ساخت ساختمان های بتنی 

روی آورند.
بدین ترتیب در ۱۰ ماهه مورد بحث ۵۳ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تن س��یمان در بازار داخلی توزیع شد، این رقم در 

مقایس��ه با مدت مشابه سال گذشته رشد ۱۸.۵ 
درصدی را نشان می دهد.

این رشد تولید چه تاثیری بر سودآوری  �
صنایع سیمان دارد؟

برخ��ی هزینه ه��ای تولید ثابت هس��تند که 
از جمل��ه آنها ثاب��ت می توان ب��ه هزینه نیروی 

انس��انی، گاز، برق و... اش��اره کرد. حال چنانچه ظرفیت 
تولید یک واحد افزایش یابد، به منزله سرش��کن ش��دن 
هزینه ه��ای ثاب��ت خواهد ب��ود. بدون تردی��د در چنین 
ش��رایطی با افزایش بهره وری تولید، ش��اهد س��ودآوری 
مجموعه ها خواهیم بود؛ بنابراین افزایش تقاضای داخلی 

برای سیمان نقطه مثبتی برای این صنعت بود.
در همین حال، خوش��بختانه صنایع سیمان کشور نیز 
به خوبی توانستند از پس تامین نیاز داخلی برآیند. فقط 
در ماه های بهمن و اس��فند با افت گاز و قطعی آن و در 
ادام��ه قطع برق، ش��اهد کمبود س��یمان در بازار بودیم. 
با کمبود س��یمان ش��اهد تنش هایی در ب��ازار بودیم که 

خوشبختانه برطرف شدند.
صنایع س�یمان کش�ور در س�ال ج�اری با چه  �

چالش های اساسی در مس�یر فعالیت خود روبه رو 
بودند؟

همانطور که بارها تاکیدشده قیمت گذاری دستوری در 
این س��ال ها و به ویژه با شدت گرفتن تورم به بلای جان 
صنایع سیمان کشور بدل شده است. در چنین شرایطی، 
به ط��ور م��داوم هزینه های تولی��د این واحده��ا افزایش 
می یابد و در همین حال، نرخ فروش محصولاتش��ان هم 
تغییری نمی کند. در طول س��ال جاری ش��اهد افزایش 
قابل توج��ه ن��رخ حمل ونقل بودیم. در چنین ش��رایطی، 
انتقال س��یمان به مراکز ف��روش دیگر با صرفه اقتصادی 
هم��راه نبود و در م��واردی به افت عرض��ه این محصول 

ساختمانی در مناطق پرمصرف منجر شد. 
در ادامه تحری��م و افزایش هزینه مبادلات تجاری نیز 
عملکرد صنعت س��یمان را مانند سایر صنایع تحت تاثیر 
قرار داده اس��ت. کمبود س��وخت و برق نی��ز در ماه های 
سرد سال بر بار مشکلات این صنایع افزود و حتی زمینه 
کمبود سیمان را در بازار فراهم کرد. در ابتدای قطع گاز، 
مازوت ب��ا نرخ به مراتب بالاتری در مقایس��ه با نرخ گاز 
در اختیار واحدهای س��یمانی قرار گرفت و بر هزینه های 

تولید این صنایع افزود.
ص�ادرات س�یمان و ف�روش این محص�ول به  �

بازاره�ای بین الملل�ی را در س�ال ج�اری چط�ور 
ارزیابی می کنید؟

س��یمان محصولی با حجم و وزن بالا و ارزش محدود 
اس��ت؛ بنابرای��ن صادرات آن مح��دود و اغلب به مقاصد 
نزدیک یا کشورهای همس��ایه انجام می شود. در همین 
حال، صادرات کلینکر به عنوان ماده اولیه تولید س��یمان 

از اقبال بیش��تری در برخی کش��ورها برخوردار 
اس��ت. ضمن آنکه ف��روش آن ب��ه مقاصد دور 

راحت تر انجام می شود.
ارزش ای��ن محص��ول س��اختمانی به ویژه در 
ایران و در سایه قیمت گذاری دستوری و اشتباه 
ب��ه مراتب پایین تر از قیمت های جهانی اس��ت. 
صنایع س��یمان کشور در س��ال جاری و با توجه به نیاز 
کش��ور به این محص��ول، اولویت خود را ب��ه تامین نیاز 

داخل اختصاص داده اند. 
با این وجود، صادرات س��یمان در ۱۰ ماهه منتهی به 
پایان دی  ۹۹، مش��ابه فروش ای��ن محصول در بازارهای 
جهانی و در مدت مش��ابه س��ال ۹۸ بوده و ۷ میلیون و 
۲۰۰ هزار تن برآورد ش��ده است. اما صادرات سیمان در 
همی��ن بازه زمانی افت ۱۱ درصدی را تجربه کرد و به ۴ 
میلیون ۱۱۸ هراز تن رسید. در مجموع می توان این گونه 
برآورد کرد که صادرات س��یمان و کلینکر کشور تا پایان 
بهمن ۹۹ و در مقایس��ه با مدت مش��ابه س��ال ۹۸، افت 

حدود ۴ درصدی داشته است. 
توجه ب��ه این نکته ضروری به نظر می رس��د که حفظ 
صادرات به وی��ژه برای واحدهایی ک��ه در مناطق مرزی 
کشور واقع شده اند، اهمیت ویژه تری دارد؛ بنابراین افت 
صادرات این واحدها به منزله متضرر ش��دن آنهاست. اما 
خوش��بختانه کاه��ش فروش س��یمان و کلینکر اغلب از 
سوی مجموعه هایی ثبت شده که در مناطق مرزی کشور 
واقع ش��ده اند؛ بدین ترتی��ب تامین نی��از داخلی به دلیل 
کاهش مس��افت حمل ونقل به نفع ای��ن تولیدکنندگان 

بوده است.
با توجه به موارد یادش�ده آیا می توان این گونه  �

نتیجه گرفت که سیمانی ها سودده هستند؟
عملکرد ش��رکت های س��یمانی روی کاغذ با سوددهی 
همراه اس��ت. اما این واحدها در طول ۲ س��ال گذشته و 
با رش��د قابل توجه نرخ مواد اولی��ه، افزایش هزینه منابع 
انس��انی، ش��دت گرفت��ن تحریم ها و دش��واری در ورود 
تجهی��زات و قطعات یدکی و... با چالش های اساس��ی در 
تامی��ن نقدینگ��ی روبه رو ش��ده اند. در همین حال، عمر 
بسیاری از این واحدها طولانی شده و در مسیر استهلاک 
پیش رفته اند؛ درنتیجه نیاز به تعمیر و بازسازی دارند که 
در موقعیت کنون��ی از پس آن بر نمی آیند. بنابراین این 
س��وددهی روی کاغذ نباید م��لاک اصلی قرار گیرد و در 
همین حال باید س��ایر فاکتوره��ای تولید این صنایع در 

اولویت باشد.
چه میزان رش�د را برای نرخ س�یمان در سال  �

آینده مناسب می دانید؟
صنع��ت س��یمان درحال حاضر در ش��رایط دش��واری 
تولی��د خ��ود را حفظ می کن��د، بنابرای��ن موقعیت های 
ش��غلی ایجادشده در این صنعت با خطر روبه رو هستند. 

ب��دون تردید این چالش ها و خطر توقف تولید در س��ایه 
قیمت گذاری دس��توری و با توجه به کاهش س��ودآوری 
واحدهای تولیدکننده سیمان ایجاد شده است. بنابراین 
چنانچه این روند قیمت گذاری دس��توری در سال آینده 
ادام��ه یاب��د، نباید به ت��داوم فعالیت ای��ن واحدها امید 
چندانی داش��ت، چراکه بدون تردید س��ال آینده دوباره 
ش��اهد رش��د بس��یاری از هزینه های تولی��د و همچون 

افزایش نیروی کار و سوخت خواهیم بود.
درنتیجه باید تاکید کرد خروج سیمان از قیمت گذاری 
دس��توری تنها راه نج��ات این صنعت اس��ت. در همین 
ح��ال باید خاطرنش��ان کرد که می��زان ظرفیت و تولید 
صنایع س��یمان کش��ور به مراتب بیش��تر از نیاز داخلی 
ب��ه این محصول برآورد می ش��ود. این م��ازاد نیاز حدود 
۱۸ میلیون تن اس��ت. قیمت گذاری دستوری محصولی 
که هیچ کمبودی در تولید آن مش��اهده نمی شود، امری 
اش��تباه و ضدتولید اس��ت؛ بنابراین آزادس��ازی نرخ این 

محصول خواسته اصلی ما به شمار می رود.
س��وی  از  خواس��ته  ای��ن  چنانچ��ه  تردی��د  ب��دون 
سیاس��ت گذاران پذیرفته ش��ود، از تنش ه��ای موضعی 
در بازار خرید و فروش س��یمان نیز کاس��ته می شود. در 
همین حال هر دو ط��رف مصرف کننده و تولیدکننده از 
این ش��رایط منتفع خواهند ش��د. تجربه آزادسازی نرخ 
س��یمان یک بار در س��ال ۹۲ اجرایی شد و هیچ مشکلی 

هم در بازار خرید و فروش این محصول پیش نیامد. 
انجم��ن صنفی کارفرمایان صنعت س��یمان نیز متعهد 
ش��د از هرگونه تنش��ی در ای��ن بازار جلوگی��ری کند و 
خوش��بختانه موفق عمل ک��رد. اما متاس��فانه از آنجاکه 
ثبات در سیاس��ت ها در کش��ور ما محلی از اعراب ندارد 
و بس��یاری از تصمیمات س��لیقه ای اتخاذ می شوند، این 

تصمیم ادامه پیدا نکرد. 
توجه به این نکته ضروری به نظر می رس��د که سیمان 
در رده کالاه��ای گروه ۳ اس��ت؛ بنابراین ن��رخ آن باید 
براس��اس عرضه و تقاضا تعیین شود. کشف نرخ براساس 
تقایل می��ان عرضه و تقاضا ب��رای محصولاتی که تولید 
آنها از عرضه آنها بیش��تر است، به تعادل قیمت ها منجر 
می ش��ود. در همی��ن حال، با س��ودآوری تولید و فروش 
سیمان، انتقال این محصول از مناطق پرتولید به مناطق 
پرمصرف با سوددهی همراه می شود و از افت عرضه این 

محصول در برخی مناطق خاص کاسته خواهد شد. 
اما چنانچ��ه توصیه های فعالان صنعت س��یمان مورد 
توجه قرار نگیرد، بای��د منتظر توقف ۲۰ تا ۲۵ درصدی 
ظرفیت تولید این صنعت در س��ال آینده باشیم. توقفی 
که از یک س��و به منزله کاهش موقعیت های ش��غلی در 
مناط��ق گوناگون اس��ت و از س��وی دیگر نی��ز به منزله 
کمبود این محصول ساختمانی در برخی مناطق خاص و 

افت تولید این محصول خواهد بود.

گفت وگو
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سهام عدالت در سیطره دولت

سوءاستفادهازنقطهضعفزیاندیدگان
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گروه معدن

سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
با بی��ان اینکه دولت می خواهد مدی��ران دولتی را در 
ش��رکت های س��رمایه گذاری اس��تانی س��هام عدالت 
منص��وب کند، گف��ت: تعیین تاریخ ۲۰ اس��فند برای 
مجامع ش��رکت های س��رمایه گذاری استانی برخلاف 

قانون و برخلاف تمایل این شرکت ها بوده است.
به گزارش فارس، اکبر حیدری در جمع خبرنگاران 
حاضر ش��ده و با بیان اینکه آیین نامه اجرایی س��هام 
عدالت که در تیرماه امسال توسط شورای عالی بورس 
تدوین شده برخلاف قانون تجارت است، گفت: بعد از 
واگذاری س��هام عدالت به شرکت های سرمایه گذاری 
اس��تانی باید این ش��رکت ها افزایش سرمایه بدهند و 
مجامع آنها برگزار شده و هیأت  مدیره انتخاب می شد، 
اما متأس��فانه شرکت های س��رمایه گذاری استانی در 
یک روند غیرقانونی بعد از افزایش س��رمایه بلافاصله 
در بورس پذیرش شده و سهام آنها توسط مردم قابل 
خرید و فروش شد، در حالی که مجامع این شرکت ها 

برگزار نشده بود.
وی همچنین گفت: مجامع دس��توری شرکت های 
س��رمایه گذاری اس��تانی و تاریخ ۲۰ اسفند ۹۹ که از 
س��وی وزارت اقتصاد برای برگزاری مجامع سراسری 
شرکت های س��رمایه گذاری استانی تعیین شده است 
بر خ��لاف قانون تجارت بوده، حت��ی طبق آیین نامه 
اجرایی سهام عدالت که در شورای عالی بورس تدوین 

شده هم نیست.
حی��دری افزود: با وجود فش��ارها برای جلوگیری از 
مطالبه گری در مورد حقوق تضییع ش��ده سهامداران 
در ط��ول  س��ال های اجرای ط��رح، به حک��م وظیفه 
نس��بت به روش��نگری در مورد اقدامات خلاف قانون 
از جمله نحوه وصول س��ود و کس��ر اقس��اط از محل 
سود ش��رکت های س��رمایه پذیر و تغییرات متعدد در 
پرتفوی س��هام عدالت و همچنین ح��ذف غیرقانونی 
تخفی��ف میلیون ها نف��ر از روس��تائیان و مددجویان 
نهادهای حمایتی کمیته امداد و س��ازمان بهزیستی و 

جاماندگان از سهام عدالت اقدام شده است.
به گفته وی طبق مصوبه ۱۴ بهمن ۹۹ که برخلاف 
آیین نامه آزادس��ازی س��هام عدالت و برخلاف قانون 
تج��ارت بوده اس��ت، در بدعتی خ��لاق قانون تجارت 
موارد متعدد قانون نقض ش��ده، زیرا یکس��ری هیأت 
رئیس��ه انتصاب��ی برای ش��رکت های س��رمایه گذاری 
اس��تانی در نظر گرفتن��د که این ام��ر برخلاف ماده 

۱۰۱ قان��ون تج��ارت ب��وده اس��ت و همچنین بدون 
رعایت تشریفات قانونی ماده ۹۸ و تبصره ۲ ماده ۲۲ 
اساس��نامه نسبت به تعیین دس��تورالعمل غیرقانونی 
و انحصاری ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی به عنوان 
مجری آزادس��ازی س��هام عدالت ع��ده ای در صددند 

اقدامات خلاف قانونی خود را قانونی جلوه دهند.
حیدری همچنین در مورد ش��رکت سرمایه گذاری 
اس��تان تهران و البرز گفت: اولا باید بحث جداسازی 
س��هامداران س��هام عدالت تهران و الب��رز در مصوبه 
ش��ورای عالی بورس اش��اره می ش��د در حالی که این 
انج��ام نش��د و اکنون این دو ش��رکت از یکدیگر جدا 
ش��ده و برای شرکت سرمایه گذاری استان تهران یک 
نوبت مجمع عمومی برگزار ش��د که س��ازمان بورس 
آن را ابط��ال کرد و هفته گذش��ته هم مجمع عمومی 
اس��تان تهران به صورت فوق العاده برگزار شد و برای 
تأیید به س��ازمان بورس ارسال ش��ده است و تا پایان 
امسال تکلیف دو شرکت سرمایه گذاری استان تهران 

و البرز مشخص می شود.
سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
با بیان این که باید همه به قانون پایبند باشیم، گفت: 
مدیران و س��هامداران شرکت های سرمایه گذاری باید 
اس��تقلال رأی داشته باش��ند و طبق مفاد ۹۲، ۹۵ و 
۱۰۱ برای برگزاری مجامع شرکت ها باید اعضای این 
ش��رکت ها حضور داشته باشند و اگر شرکتی ترتیبات 
قانونی را رعایت نکرده بازرس و حس��ابرس رسمی و 
یا با یک پنجم تعداد س��هامداران یا با حکم دس��تگاه 

قضای��ی می توانن��د در م��ورد مجم��ع تصمیم گیری 
کنند و بنابراین دول��ت جایگاهی برای تعیین تکلیف 

شرکت های سرمایه گذاری تابع قانون تجارت ندارد.
به گفته حیدری بر اس��اس فرمان آزادسازی سهام 
عدالت در بند ۴ ش��رکت های س��رمایه گذاری استانی 

باید طبق قانون تجارت فعالیت کنند.
وی همچنی��ن گف��ت: متأس��فانه ب��رای برگزاری 
مجامع عمومی شرکت های س��رمایه گذاری بر اساس 
آگهی هایی که در روزنامه ها منتش��ر ش��ده در استان 
ایلام و اس��تان ق��م مدیرکل امور اقتص��ادی و دارایی 
اس��تان به عنوان رئیس مجمع و نماینده اس��تانداری 
و همچنی��ن نماینده ای از اتاق تعاون و مدیران دولتی 
به عنوان اعضای هیأت رئیس��ه مجامع سرمایه گذاری 
استانی انتخاب ش��ده اند که این برخلاف قانون است 
و باید اعضای این مجامع از میان س��هامداران عدالت 

استانی و غیردولتی باشند.
سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
همچنی��ن تأکید کرد: ای��ن که دولت اص��رار دارد با 
وجود اینکه هنوز س��هامداران اس��تانی عدالت نسبت 
به حقوق خود آشنا نشده اند اما مجامع این شرکت ها 
به ص��ورت الکترونیکی در ۲۰ اس��فند برگزار ش��ود، 
این ام��ر غیرقانونی اس��ت، زیرا ش��رکت های تعاونی 
سهام عدالت یک نظرس��نجی اینترنتی برگزار کردند 
که در این نظرس��نجی حداقل هزار نفر در هر استان 
ش��رکت کردند در حالی که الان مجامع ۱۵ ش��رکت 
س��رمایه گذاری اس��تانی در دور اول برگزار ش��ده که 

در این مجامع با وجود جمعیت وس��یع استانی کمتر 
از ه��زار نف��ر در این مجامع ش��رکت کرده اند و طبق 
قان��ون تج��ارت در مجمع دور دوم با ه��ر تعدادی از 

شرکت کنندگان مجمع رسمیت پیدا می کند.
حیدری گفت: عده ای می خواهند س��هام عدالت که 
باید در اختیار مردم و با محوریت شرکت های تعاونی 
س��هام عدالت و با رأی و انتخاب مردم باشد را به نفع 

دولت و یا به نفع خود مصادره کنند.
وی ای��ن را ه��م گف��ت: درحال حاض��ر طبق اعلام 
مقام��ات دولت��ی ۴ میلی��ون نف��ر از دانش آموزان در 
مناط��ق مح��روم که عمدتا ج��زو خانواره��ای دارای 
س��هام عدالت هستند از دسترسی به اینترنت محروم 
هس��تند، بنابراین این خانوارها چگون��ه می توانند در 
مجامع الکترونیک شرکت های سرمایه گذاری استانی 

مشارکت کنند.
سخنگوی کانون شرکت های سرمایه گذاری استانی 
تأکی��د کرد: همه باید بر مدار قان��ون حرکت کنیم و 
اگر قرار اس��ت قانون تغییر کند باید از مسیر مجلس 

اصلاح شود.
حی��دری همچنی��ن در پاس��خ به این پرس��ش که 
ش��رکت های س��رمایه گذاری اس��تانی در ط��ول این 
سال ها با منابع سهام عدالت چه کرده اند، گفت: منابع 
س��هام عدالت در این سال ها در اختیار نماینده دولت 
بوده و از مدیران س��رمایه گذاری استانی سلب اختیار 
ش��ده بود در حالی که باید بعد از آزادس��ازی س��هام 
عدالت مالکیت و مدیریت سهام عدالت به نمایندگان 
س��هام عدالت در ش��رکت های تعاونی و شرکت های 

سرمایه گذاری استانی واگذار شود.
طبق اعلام وزارت اقتصاد قرار اس��ت در ۲۰ اسفند 
امس��ال مجامع ش��رکت های س��رمایه گذاری استانی 
ب��ه ص��ورت سراس��ری و الکترونیکی برگزار ش��ود و 
تاکنون مجامع نوبت اول ۱۵ ش��رکت سرمایه گذاری 
اس��تانی برگزار ش��ده اس��ت. ب��رای ش��رکت در این 
مجام��ع ابت��دا لازم اس��ت س��هامداران عدال��ت در 
س��امانه س��جام ثبت  نام کنند و در روز رأی گیری به 
کاندیداه��ای موردنظر خود رأی بدهن��د. افرادی که 
خ��ود را دارای صلاحیت برای مدیریت ش��رکت های 
س��رمایه گذاری اس��تانی می دانند، اولا باید سهامدار 
شرکت  سرمایه گذاری اس��تانی بوده و ثانیا در سامانه 
تدان معرفی ش��ده توس��ط س��ازمان بورس ثبت نام 
کنن��د و بعد از اح��راز صلاحیت می توانن��د به عنوان 
 کاندیدای مدیریت شرکت های سرمایه گذاری استانی

 معرفی شوند.

بازار سرمایه کماکان حال مساعدی ندارد و احتمال 
ادامه تعدیل ن��رخ کامودیتی ها در روز های پیش رو و 
با بازگش��ایی بازار های جهانی می تواند جو نزولی را در 
گروه های پتروشیمی، پالایشگاهی و فلزات اساسی نگه 

دارد. 
حمید علماء، کارش��ناس بازار سرمایه در گفت وگو 
با بورس نیوز در خصوص وضعیت بازار س��رمایه بیان 
کرد: دولت برای جبران کسری بودجه، اقدام به انتشار 
اوراق کرده و به منظور افزایش جذابیت این اوراق برای 
خریداران، نرخ بهره اوراق را افزایش داده اس��ت و این 
اقدام، ترمزی برای رش��د بورس ب��وده و نقدینگی به 
س��مت بازار بدهی متمایل شده و بزرگان بازار رغبتی 

به خرید سهام ندارند.
تم��ام  باوج��ود  از س��وی دیگ��ر  داد:  ادام��ه  وی 

محدودیت ها و فش��ارهای تحریمی و حجم نقدینگی 
و... دلار در ب��ازار آزاد ش��یب صعودی ن��دارد و حتی 
انتظار کاه��ش آن می رود ضمن اینک��ه افزایش یک 
درصدی نرخ بهره امریکا ش��وک بزرگ��ی به بازارهای 

جهانی بود .
این کارش��ناس بازارس��رمایه افزود: این اتفاق نشان 
داد واکنش خنثی نسبت به افزایش قیمت های جهانی 
در ب��ورس ما چن��دان هم غیرمنطقی نبود و چه بس��ا 
قیمت های جهانی کمی افت کنن��د؛ ناظران بازار هم 
فروش های بازار را زیر ذره بین گذاش��ته اند و پول های 
بزرگ را فراری داده اند؛ تس��ویه معاملات اعتباری در 
روزهای پایانی س��ال هم فشار فروش را تشدید خواهد 
کرد. ج��و هیجانی منفی بازار هم کل س��هامداران را 
تحت تأثیر قرار داده و مجموع این شرایط باعث شده 

بازار سرمایه این روزها وضعیت غیرعادی داشته باشد.
وی تصریح کرد: در این شرایط شاید افزایش دامنه 
نوسان، از فشار واردشده به بازار سرمایه بکاهد. دامنه 
نوس��ان نامتقارن و منف��ی ۲ درص��د جذابیتی برای 

خریداران بزرگ ندارد.
این کارش��ناس بازار س��رمایه در معرفی گزینه های 
مناسب برای سرمایه گذاری گفت: در کوتاه مدت، هیچ 
صنعتی را برای س��رمایه گذاری جذاب نمی بینم. تنها 
بخشی که متناسب با تورم، افزایش نرخ نداشته، بخش 
خدمات اس��ت؛ ولی با توجه به کس��ری بودجه دولت 
باید اس��ت که حداقل تا زمان انتخاب��ات، خدماتی ها 
افزایش ن��رخ بگیرند. این گروه ازجمله ش��رکت های 
مخابرات��ی و... با فرض احتمال تعدیل نرخ ها در دولت 

بعد، برای سرمایه گذاری بلندمدت جذاب هستند.

علماء ضمن اش��اره به ریس��ک س��رمایه گذاری در 
ب��ازار کریپتوکارنس��ی ها اظه��ار کرد: این ش��عار که 
ضرره��ای ب��ورس را می توان با خرید بی��ت کوین و... 
جب��ران ک��رد، به نوع��ی سوءاس��تفاده از احساس��ات 
سرمایه گذاران و نقطه ضعف مردمی است که در بورس 
دچ��ار ضرر و زیان ش��ده اند. بازار رمز ارزه��ا، بازار پر 
ریس��کی اس��ت و با توجه به افزایش نرخ بهره امریکا 
و احتم��ال ریزش بازارهای جهانی، انتظار جهش بیت 
کوین منطقی نیس��ت. بازار کریپتوکارنس��ی ها، بازار 
پول های بزرگ و هوش��مند اس��ت و س��رمایه گذاران 
خ��ردی ک��ه اتفاق��ا ن��گاه بلندم��دت هم نس��بت به 
س��رمایه گذاری خ��ود ندارن��د و بدون دان��ش کافی 
 اقدام به س��رمایه گذاری می کنند، حتما دچار مشکل 

خواهند شد.

یک کارش��ناس بازار سرمایه با بیان اینکه بازار سهام اکنون بازاری 
ارزنده برای س��رمایه گذاری اس��ت، گفت: در صورت حذف برخی از 
محدودیت ه��ای معاملاتی می ت��وان امیدوار بود که بازار از اواس��ط 
اسفندماه روند رو به رشدی را بیابد، اما تا آن زمان معاملات این بازار 

با نوسان همراه خواهد بود.
نوید قدوس��ی در گفت وگو با ایرنا به تداوم روند منفی در معاملات 
بورس اش��اره کرد و افزود: تا حدودی ریسک های تهدیدکننده بازار 
برطرف ش��ده اس��ت، بازار از چند وقت گذش��ته با ریس��ک لایحه 
بودج��ه همراه بود که کلیات آن تصویب و اختلافات موجود بر س��ر 
بودجه برطرف ش��د، اکنون دیگر مشکلی برای تصویب لایحه بودجه 
وجود ندارد. قدوسی خاطرنش��ان کرد: از چند وقت گذشته در بازار 
نگرانی های��ی برای کاهش نرخ ارز وجود داش��ت ک��ه اکنون در بازار 
ش��اهد هس��تیم برای تثبیت نرخ دلار در محدوده های نرخ ۲۵ هزار 
تومان مش��کل وجود دارد؛ بنابراین نمی توان انتظار کاهش نرخ دلار 
تا نرخ ۱۵ هزار تومان را داشت واین موضوع می تواند عامل محرکی 
برای بازگشت روند صعودی به بازار باشد. این کارشناس بازار سرمایه 
اظهارکرد: در کنار برطرف ش��دن ریسک لایحه بودجه و نوسان نرخ 
دلار در محدوده ه��ای ۲۵ هزار توم��ان، اکنون قیمت های جهانی در 
موقعیت خوبی قرار دارند و برخی از کالاها مانند نرخ مس در سقف 
تاریخی خود قرار گرفته است. وی با بیان اینکه اکنون همه خطرهای 
تهدید کننده بازار برطرف ش��ده اس��ت و بازار به لح��اظ بنیادی در 
موقعیت خوبی قرار دارد، اظهارکرد: نرخ س��هام با افت خوبی همراه 
بوده اس��ت و با توجه به پیش بینی سودی که شرکت ها ارائه داده اند 
می توان به آینده ش��رکت ها و همچنین بازار امیدوار بود.قدوسی به 
تقویت انتظارات تورمی در کشور تاکید کرد و گفت: کاهش انتظارات 
تورمی در آذر و دی ماه باعث افت نرخ مس��کن و ورود آن به دوران 
رکود س��نگین، افت حدودی ٣۰ درصدی نرخ خودرو ش��د در حالی 
که اکنون با افزایش نرخ دلار، قیمت ها در بازارهای س��رمایه گذاری 
افزای��ش یافته که این موضوع نش��ان دهنده تقویت انتظارات تورمی 
در بازار است.این کارش��ناس بازار سرمایه اظهارکرد: اکنون مسائلی 

که باید به عنوان عامل محرک بازار باشد در جهت مثبت قرار دارند 
ام��ا جو ترس و هیجان حاکم ایجاد ش��ده در بازار، روند معاملات را 
با هیجان همراه کرده اس��ت و نمی توان ش��اهد پیش روی معاملات 
بورس در مسیر واقعی خود باشیم. وی با بیان اینکه به لحاظ سنتی 
و تجرب��ه، روند بازار س��هام در بهمن ماه س��ال های مختلف معقول 
نبوده اس��ت و همچنین همیش��ه معاملات این بازار در اسفند ماه تا 
۲۰ اسفند روند خوبی را در پیش نمی گیرند، گفت: علت این موضوع 
به س��هامداران حقوقی باز می گردد، با توجه به اینکه سال مالی آنها 
۲۹اس��فند ماه است تمایل به س��مت فروش سهام و شناسایی سود 
افزایش پیدا می کند که این موضوع فش��ار فروش��ی را در بازار ایجاد 
می کند.  قدوسی خاطرنش��ان کرد: سهامداران بیشتر در اسفند ماه 
معاملات خود را در هفته دوم و س��وم اس��فند م��اه انجام می دهند 
ت��ا بعد از فروش حقوقی ه��ا، بازار روند صع��ودی را در پیش بگیرد. 
این کارش��ناس بازار س��رمایه با بیان اینکه پارامترهای بنیادی بازار 
س��هام در وضعیت خوبی قرار دارند و در صورتی که اتفاق سیاس��ی، 
کشور را تهدید نکند می توان به آینده بازار امیدوار بود، گفت: اکنون 
عواملی که بخواهد روند بازار را صعودی کند فراهم است اما هیجان 
معاملاتی بازار، همه گیر ش��ده است. وی خاطرنشان کرد: نمی توان 
ب��ازار را در روزهای پایانی اس��فند ماه به ص��ورت دقیق پیش بینی 
ک��رد اما به نظر می رس��د بازار در فروردین م��اه روند رو به بالایی را 
در پیش بگیرد. قدوس��ی گفت: س��هامداران برای فروش سهام باید 
وضعیت بنیادی بازار را مورد بررس��ی قرار دهند اما وضعیت س��هام 
در ش��رایط فعلی بازار، متفاوت با یکدیگر است و نمی توان عجولانه 
تصمیم به فروش آنها در بازار گرفت. این کارش��ناس بازار س��رمایه 
تاکی��د کرد: س��هامداران در روند صعودی بازار وارد س��رمایه گذاری 
در بورس ش��ده اند و اکنون گمان می کنند ب��دون توجه به وضعیت 
سهام شرکت ها و با در نظر گرفتن صف های خرید، هر سهمی را که 
خریداری کنند رشد می کند، در حالی که اکنون چنین شرایطی در 
بازار حاکم نیست و باید دقت کنند تا با در نظر گرفتن تحلیل سهام 

شرکت ها، سهام خوبی را در بازار برای خرید در نظر بگیرند.

مع��اون س��رمایه گذاری تامین آینده 
پاس��ارگاد گفت: زمانی که تامین مالی 
ب��ه تولید منجر نش��ود، به رش��د تورم 
دام��ن می زن��د. حس��ین خواجویی در 
گفت وگو با سنا اظهار کرد: پایدارترین 
تامی��ن مالی روش��ی اس��ت ک��ه ما به 
ازای آن ث��روت مل��ی متناس��ب با نرخ 
رش��د نقدینگی افزایش پیدا کند. این 
روش با س��رمایه گذاری سهام داران در 

بازارسرمایه دست یافتنی است. 
در مقاب��ل ام��ا تامی��ن مال��ی بدون 
افزای��ش ثروت مل��ی، قطعا ت��ورم زا و 
افزایش دهنده شبه پول خواهد بود. وی 
درحال حاضر بازار سرمایه را از ارزندگی 
فوق العاده ای برخوردار دانست و گفت: 
این موضوع به خصوص در صنایعی که 
دارای مزی��ت ماندگار رقابتی هس��تند 
مانند صنایع پتروشیمی، فولاد و معدنی 
به میزان قابل ملاحظه ای مشهود است. 
خواجویی در بررس��ی نداشتن واکنش 
مثب��ت بازار ب��ا توجه به ارزن��ده بودن 
آن، اظهار کرد: بخش��ی از این موضوع 
به انتشار اوراق توسط دولت، به منظور 
تامی��ن کس��ری بودجه ب��از می گردد. 
پی��رو این جری��ان، بانک ه��ا موظف به 
خرید اوراق ش��دند و همین موضوع به 
کمبود نقدینگی در بازارس��رمایه منجر 
ش��د. وی در ادامه افزود: درحال حاضر 
تعداد کدهای س��هام داری فعال نسبت 
به ۲سال گذشته به شدت افزایش یافته 

اس��ت؛ این طیف اغلب هم��ان افرادی 
هستند که در زمان صعود بازار به طور 
هیجان��ی و بدون تحلی��ل خرید انجام 
می دادند و اکنون در شرایط منفی بازار 
هم درگیر صف های فروش بدون تحلیل 
و بررسی هستند و درک درستی نسبت 
به فروش س��هام خود ندارند. این افراد 
اغلب ب��دون در نظر گرفت��ن ارزندگی 
س��هام خود اقدام به ف��روش می کنند. 
ب��ه نظ��ر من ای��ن روند س��بب ریزش 
بازار در ش��رایط کنونی شده است. این 
کارشناس بازارس��رمایه اضافه کرد: در 
ادامه این رفتارهای هیجانی نیز اکنون 
می توان هجوم نقدینگی افراد ناآگاه به 
سمت رمز ارزهایی مانند بیت کوین را 
مش��اهده کرد. بنابراین آنچه که بازار را 
بیش از اندازه دچ��ار انحراف در جهت 
منفی کرده اس��ت، فعالیت و نداش��تن 
دانش کافی این دس��ته از س��هامداران 
اس��ت.  خواجویی تاکید ک��رد: به طور 
حتم ش��رایط منفی بازار ه��م به پایان 
می رس��د اما باید برای سهامدارانی که 
دان��ش کاف��ی در بازارس��رمایه ندارند، 
راه حل اساس��ی اندیشید. ش��اید بهتر 
باش��د برای افراد ت��ازه وارد، قبل از هر 
چی��ز دان��ش لازم آموزش داده ش��ود 
و حتی ب��د نیس��ت در آزمونی اصولی 
در جه��ت اطمین��ان از داش��تن ای��ن 
توانایی برای ورود افراد به بازارس��رمایه 

بررسی های لازم انجام شود.

دامنه نوسان دردی را دوا نکرد
یک کارشناس بورس گفت: 
نامتقارن مطابق  دامنه نوسان 
ب��ا پیش بینی ه��ا دردی را از 
ب��ازار دوا نک��رد، ای��ن آزمون 
و خطا ها س��بب ع��دم اعتماد 
س��هامداران نس��بت ب��ه بازار 

سرمایه شده است.
رس��ول رحیم نیا در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران جوان، در پاس��خ به 
این س��وال که چند روز از تغییر دامنه نوس��ان نامتقارن گذش��ته اس��ت و 
در این مدت عملکردش روی بازار س��رمایه چگونه بوده اس��ت؟ بیان کرد: 
نزدیک ب��ه دو هفته از تصویب دامنه نوس��ان نامتق��ارن می گذرد، مطابق 
ب��ا پیش بینی های ص��ورت گرفت��ه و هش��دار هایی که کارشناس��ان داده 
بودن��د، دامنه نوس��ان نامتق��ارن دردی را از ب��ازار دوا نکرد، زیرا مش��کل 
 ب��ازار دامن��ه نوس��ان نبود که تغیی��ر و اص��لاح آن بتواند به ب��ازار کمک 

کند.
وی تاکید کرد: مشکل بازار عوامل دیگری هستند که باید اصلاح شوند.

رحیم نیا درباره عملکرد دامنه نوس��ان نامتقارن در این مدت اظهار کرد: 
دامنه نوسان نامتقارن که بیشتر به سمت مثبت )+۶( بود سبب ایجاد پدیده 
صف نش��ینی ش��د و رفتارهیجانی )فروش هیجانی( را در س��رمایه گذاران 
تش��دید کرد، اگر قرار بود بازار در ده درصد به اصلاح برسد با وجود دامنه 
نوس��ان این اصلاح از ۱۵ درصد شروع خواهد ش��د و خود این موضوع اثر 
روانی خیلی شدیدی روی بازار دارد و به طور کلی این طرح موفقیت آمیز 

نبوده است.
وی افزود: این آزمون و خطا ها به عدم اعتماد مردم نسبت به بازار سرمایه 

دامن می زند.
این کارش��ناس ب��ازار س��رمایه بیان کرد: ای��ده آل تری��ن حالت ممکن 
حذف دامنه نوس��ان اس��ت اما در ش��رایط فعلی خیلی توصیه نمی ش��ود، 
زی��را س��رمایه گذاران در ی��ک حال��ت احساس��ی ق��رار دارند و ب��ازار در 
ح��ال ریزش اس��ت، بهتری��ن کار در ش��رایط فعلی بازگش��ت ب��ه همان 
 دامنه نوس��ان س��ابق اس��ت تا حداقل ب��ازار در کوتاه مدت ب��ه یک ثبات 

برسد.

 الزامی برای تسویه اعتبارات
 تا پایان سال نیست

دبیر کل کان��ون کارگزاران 
بورس و اوراق به��ادار از نبود 
الزام ب��رای تس��ویه اعتبارات 
مشتریان کارگزاری ها تا پایان 
س��ال خبر داد و عن��وان کرد 
ک��ه نه در قوانین وضع ش��ده 
اوراق  بورس  س��ازمان  توسط 

به��ادار و نه در قرارداده��ا و ضوابط کانون کارگزاران، الزامی برای تس��ویه 
 اعتب��ارات کارگزاری های فعال در بازار س��رمایه تا پایان س��ال مالی وجود

 ندارد.
روح الله میرصانع��ی در گفت وگو با س��نا، از نب��ود هیچ گونه الزامی برای 
تس��ویه اعتبارات خبر داد و افزود: طبق مقررات موجود در بازار س��رمایه، 
کارگزاری ه��ای فعال در بازار الزامی برای تس��ویه اعتب��ارات خود در پایان 
س��ال مالی ندارند. بنابراین هر شرکت کارگزاری در صورت تمایل می تواند 
تصمیم به تسویه اعتبارات مشتریان خود بگیرد یا مهلت بیشتری برای در 

اختیار داشتن اعتبارات، به آنها دهد.
وی در ادامه با اشاره به قوانین مربوطه، تصریح کرد: در واقع نه در قوانین 
وضع ش��ده توسط س��ازمان بورس اوراق بهادار و نه در قراردادها و ضوابط 
کانون کارگزاران، الزامی برای تس��ویه اعتب��ارات کارگزاری ها وجود ندارد. 
در این راس��تا ش��رکت کارگزاری می توانند با توجه به شرایط بازار سهام و 
همچنین وضعیت اختصاصی خود، مهلت بیش��تری برای تس��ویه اعتبارات 

قائل شوند.
میرصانعی در پاس��خ به این س��وال که این موضوع چ��ه تاثیری بر روند 
بازار س��رمایه خواهد داشت، گفت: طبیعتا هر چقدر میزان تسویه اعتبارات 
بیش��تر باشد، یعنی عملا مشتریان موظف هس��تند برای بازپس دادن این 
اعتب��ارات به فروش س��هام خود اقدام کنند. به ای��ن ترتیب هر چه میزان 
تس��ویه اعتبارات بالاتر باش��د، عرضه سهام تشدید ش��ده و روندی قیمتی 

سهام را تحت تاثیر قرار خواهد داد.
دبی��ر کل کانون کارگزاران ب��ورس و اوراق بهادار با اظهار این مطلب که 
هر چه توان اعتبارگیری مش��تریان افزایش یابد، شاهد تقویت تقاضا از این 
س��مت خواهیم بود، گفت: این امر سبب می شود تا فشاری از سمت عرضه 

به بازار سهام ایجاد نشود.
میرصانعی در ادامه با اش��اره به نگرانی برخی از ش��رکت های کارگزاری 
باب��ت تبع��ات مالیات��ی احتمال��ی از س��مت اعتب��ارات، گف��ت: برخ��ی 
ش��رکت های کارگ��زاری از باب��ت تبعات احتمال��ی مالیات��ی نگرانی دارند 
و ترجی��ح می دهند که در پایان س��ال، اقدام به تس��ویه داش��ته باش��ند. 
در این راس��تا بای��د تاکید کرد که س��ازمان امور مالیاتی بخش��نامه ای را 
مصوب ک��رده و هزینه اعتبارات برای کارگزاران را به رس��میت ش��ناخته 
 اس��ت. به ای��ن ترتیب دغدغه مالیات��ی نیز برای کارگزاری ه��ا رنگ باخته 

است.
وی در ادام��ه خاطرنش��ان ک��رد: مج��دد تاکی��د می ش��ود که تس��ویه 
اعتب��ارات ب��رای کارگزاری ه��ا کام��لا اختیاری اس��ت و هی��چ الزامی در 
ای��ن زمینه وج��ود ندارد. ش��رکت های کارگ��زاری می توانند با س��نجش 
 ش��رایط بازار و همچنین ش��رایط مش��تریان خود، این موضوع را عملیاتی 

کنند.

اخبار
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